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سرمقاله

هشدار افزایش 
ناترازی شبکه بانکی

بزرگترین جفایی که بانکها 
می شــود این اســت که 
بانکها را مکلف به پرداخت 
تسهیلات تکلیفی کرده ایم 
در حالی که توان پرداخت این وام ها وجود ندارد. 
اینکه بانکها اعلام کنند توان پرداخت تسهیلات را 
ندارند و و در صورت اعطای این تسهیلات و وام ها 
ناترازی ها بیشتر شده و به مشکلات موجود دامن 
خواهد زد، هشــداری برای حاکمیت است. این 
در حالی اســت که بانک مرکزی نیز اعلام کرده و 
اولتیماتوم داده است که بانکها باید تا آخر شهریور 
ماه ناترازی هــای خود را برطرف کننــد. در این 

شرایط چطور می توان...

  یوسف کاووسی، کارشناس 
اقتصادی
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خدمات دانش بنیان ها 
به زوار حسینی

نرخ تورم متوسط سالانه همچنان در حال کاهش است

تداوم  مسیر کاهشی  نرخ  تورم
صفحه2

صفحه3

ورود  فروشگاه های »مجازی«  به  طرح  کالا برگ
نحوه   اعتراض   به   دهک بندی  ها   اعلام   شد

شرکت های دانش بنیان و فناور تلاش دارند با ارائه 
خدماتی به زائران امام حسین )ع( سهمی در ثواب 
زیارت آنان داشته باشــند؛ از این رو، محصولات و 
تجهیزاتی را برای رفاه حال زائران اربعین حسینی در 
چندین حوزه از جمله ارتباطات  و فناوری اطلاعات، 
بهداشت و درمان، حمل و نقل و لجستیک، بیمه، 
صنایع خلاق و فرهنگی طراحی و ارائه کرده اند. به 
گزارش ایرنا، طبق روایات شیعه، زیارت مرقد حضرت 
امام حسین )ع( در میان امامان شیعه اهمیت ویژه ای 
دارد، بــه خصوص زیارت ایشــان در چهلمین روز 
شهادتشان که بر آن تاکید شده و حتی از نشانه های 
مومن دانسته شده است. از این رو، خیل عظیمی از 
عاشقان امام حسین هرساله در مراسم اربعین با پای 
پیاده خود را به حرم مطهر آن حضرت می رسانند و 
این پیاده روی از کشورهای مختلف به مقصد کشور 
عراق و به طرف کربلا با هدف زیارت انجام می شود 
و بیشــتر زائران، از مســیر نجف به کربلا می روند. 
پیاده روی اربعین را بزرگترین گردهمایی ســالانه 
مذهبی در جهان  دانسته اند به  گونه ای که در سال 
های اخیر با وجود شیوع ویروس کرونا، بیش از ۲۰ 
میلیون زائر در این راهپیمایی  شرکت کردند. کشور 
ما نیز به عنوان پایگاه شیعیان جهان هر سال حضور 
پررنگی در مراسم اربعین دارد به نحوی که در سال 
۱۴۰۱ بیش از ۵.۳ میلیون نفر زائــر ایرانی در این 
مراسم شرکت کردند. پیش بینی می شود امسال با 
وجود تدابیر و اقدامات  صورت گرفته حضور بیش از 
چهار میلیون زائر ایرانی را در مراسم پیاده روی اربعین 
شاهد باشیم. ده ها شرکت دانش بنیان و متولیان آنها 
نیز با ارائه خدمات فناورانه و دانش پایه سعی دارند در 
کنار سایر ارگان های خدمت گذار، به زائران حسینی 
خدمات ارائه دهند و با توان دانشی خود مسیر زیارت 
را برای آنان هموار ســازند. در ادامــه برخی از این 
خدمات را از نظر می گذرانیم. شرکت دانش بنیان 

فناوری خلاء کهربا سامانه ای...

اجتماعی

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی رویکرد کلان 
این سازمان را توســعه خدمات غیرحضوری و 
هوشمندسازی تأمین اجتماعی اعلام کرد و گفت: 
براســاس برخی برآوردها بیش از ۵ میلیون نفر 
شاغل بیمه نشده در حوزه مشاغل فضای مجازی 
وجود دارند که کارگزاری ها می توانند بخشی از 
این رقم بزرگ را وارد مجموعه تأمین اجتماعی 

کنند.
به گزارش ایســنا، میرهاشم موســوی در این 
نشست گفت: شــرایط ارائه خدمات در سازمان 
تأمین اجتماعــی تغییر کرده اســت. خدمات 
الکترونیک سازمان با طرح ۳۰۷۰ آغاز شد ولی 
در حال حاضر تعداد سرویس های غیرحضوری 
به بیش از ۵۷ مورد رسیده و موارد نیاز به مراجعه 
حضوری به شــعب و کارگزاری ها بسیار کاهش 
یافته است. ادامه توسعه خدمات غیرحضوری، 
مسیر حرکت آتی سازمان است و طبیعی است 
که شعب و کارگزاری های ما متأثر از این تغییرات 
هســتند و باید خود را با این تغییــر و تحولات 

سازگار کنند.
وی افزود: مبنای ما بر حفظ و نگهداشت و کمک 
به استفاده از ظرفیت کارگزاری هاست، ولی برای 
فعال کردن این ظرفیت و همکاری متقابل، باید 
راهکارهای مناسب پیدا کنیم. بر این اساس برای 
دریافت و بررسی پیشــنهادهای انجمن صنفی 

کارگزاری ها آماده هستیم.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی با اشاره به 
وجود متقاضیانی برای دریافت مجوز تأســیس 
کارگزاری های جدید رسمی، این درخواست ها 
را نشــانه ای از ظرفیت این حــوزه برای کمک 
به ســازمان تأمین اجتماعی دانســت و  افزود: 
بخشی از کارهای ما جدید است و در این زمینه 
به دنبال نوآوری و خلاقیــت و ایده های جدید 
هســتیم و ترجیح می دهیم تا کارگزاری ها در 
عرصه تغییرات جمعیتی، خدمات جدیدی ارائه 
کنند. مثلًا پدیده ســالمندی به زودی موضوع 
و مســئله ای جدی هم برای حکمرانی در سطح 
کلان و هم برای سازمان تأمین اجتماعی که بیش 
از ۵۰ درصد جامعه را تحت پوشش دارد، خواهد 
بود. به این مسائل و الزامات آن می توان به عنوان 
مسائل نوپدید، فکر کرد و کارگزاری ها می توانند 

طرح های جدید در این حوزه ها ارائه کنند.
موســوی گفت: آمادگی داریم خدمات سازمان 
را براساس قیمت تمام شــده خدمات در داخل 
ســازمان، به کارگزاری های برون سپاری کنیم؛ 
ولی این را باید در نظر داشــت کــه ما در حال 
کم کردن هزینه تمام شــده خدمــات، افزایش 
بیمه شده ها و توسعه بستر خدمات الکترونیک و 
فناوری های ارتباطی هستیم و خودبه خود قیمت 

تمام شده خدمات ما کاهش خواهد یافت.

وی افزود: تغییرات را باید پذیرفت و مقاومت در 
برابر آن فایده ای ندارد. در جاهایی کارگزاری ها 
باید حفظ و تقویت شــوند و به آنها کمک کرد 
تا خدمات بیشــتری ارائه کنند. ولی در جاهایی 
هم کــه کارگــزاری توجیه اقتصــادی ندارد و 
تعداد بیمه شــده ها و فعالیت های کســب  وکار 
 کم است، شــاید بهتر باشــد فعالیت کارگزاری 

را متوقف کرد.
موســوی تصریح کرد: باید نوع و تعداد خدماتی 
را که به کارگزاری ها واگذار شده، افزایش دهیم. 
رویکرد ما توسعه پوشش بیمه ای است و در این 
زمینه هر قدر امکان پذیر باشد باید فعالیت کنیم؛ 
چون هم وظیفه بر زمین مانده نسبت به توسعه 
پوشش ببمه به آحاد جامعه اســت و هم منبع 

پایداری برای صندوق خواهد بود.
وی افزود: بازرسی های کشفی در اولویت ماست 
و می توانیــم آن را با  رعایت مقــررات قانونی به 
کارگزاری ها واگذار کنیم. حتی بخشی از کارها 
مثل حسابرســی را هم شــاید بتوانیــم واگذار 
کنیم، چون ظرفیت و توان موسسه حسابرسی 
پاسخگوی همه نیاز ما نیست. مدیرعامل سازمان 
تأمین اجتماعــی ادامــه داد: در کارگزاری هــا 
ظرفیت های تخصصــی و فنی فراهم اســت و 
محل رجوع مردم است و می توان از این ظرفیت 

استفاده درست و واقعی کرد.
موسوی ادامه داد: در توســعه پوشش بیمه نیز 
هنوز جای کار زیادی وجود دارد. براساس برخی 
برآوردها بیش از ۵ میلیون نفر شاغل بیمه نشده 
در حوزه مشاغل فضای مجازی وجود دارند که 
کارگزاری ها می توانند بخشی از این رقم بزرگ 
را وارد مجموعه تأمین اجتماعی کنند. این اتفاق 
بزرگی هم بــرای تأمین اجتماعــی و هم برای 

کارگزاری ها خواهد بود.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی همچنین 
افزود: مردم و مخاطبان، کارگزاری ها را مستقل از 
سازمان تأمین اجتماعی نمی بینند و همیشه آنها 
را »کارگزاری تأمین اجتماعی« خطاب می کنند 
لذا کارگزاری ها همیشه باید شفافیت و سلامت 
کار و ادای حق را سرلوحه کارهایشان قرار بدهند 
تا در نهایت کار مردم به درســتی انجام شود و 

رضایت مخاطبان جلب شود.
گفتنی است پیش از سخنان مدیرعامل سازمان، 
اعضای هیئت رئیســه انجمن صنفی کارفرمایی 
کارگزاری های رسمی سازمان تأمین اجتماعی، به 
طرح مسائل و مشکلات خود پرداختند. در انتهای 
این جلسه نیز مقرر شد نمایندگان کارگزاری ها 
نتایج بررسی های خود درباره حوزه های جدید 
فعالیت این نهادها را در جلســات مشــترک با 
معاونت بیمه ای ســازمان تأمین اجتماعی ارائه 

دهند.

مدیر گردشــگری سلامت دانشــگاه علوم پزشکی 
مشهد گفت: پیش بینی می شــود که امسال ورود 
زائران خارجی به مشهد در دهه پایانی صفر بیش از ۲ 
برابر افزایش پیدا کند. داوود خوش شکن در خصوص 
پیش بینی ورود گردشگران سلامت به مشهد در ایام 
دهه پایانی صفر اظهار کرد: امسال نخستین سالی 
اســت که پس از اپیدمی کرونا در دهه پایانی صفر 
ورود و خروج گردشگران سلامت به کشور و مشهد 
آزاد است. پیش  بینی ما این است که تعداد زیادی از 
زائران کربلا و کشورهای همسایه در دهه پایانی صفر 

به مشهد مشرف شوند.
وی افزود: قاعدتا تعداد زیادی از این زائران، خارجی 
و تعدادی از آن ها گردشگر سلامت هستند؛ از همین 
رو به تمام مراکز درمانی اعــلام آماده باش داده ایم تا 
هیچ گونه سخت گیری در تعرفه ها و پذیرش بیماران 
خارجی نداشــته باشــند تا بتوانیم خدمت رسانی 
مناســبی به زائران امام رضا )ع( در دهه پایانی صفر 

داشته باشیم.
مدیر گردشگری سلامت دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
گفت: در سالیان گذشته به دلیل ویروس کرونا در ورود 
و خروج گردشگران سلامت محدودیت داشتیم. پیش 
از آن نیز اینگونه باب نبوده که زائران اربعین حسینی 
پس از اربعین به مشهد مشرف شــوند، اما در حال 
حاضر با پرس  و جویی که از زائران خارجی کشورهای 
پاکستان و عراق داشته ایم، زائران، زیارت اربعین خود 
را با زیارت امام رضــا )ع( در روزهای پایانی ماه صفر 

تکمیل می کنند.
خوش شکن ادامه داد: پیش بینی می شود که امسال 
ورود زائران خارجی به مشــهد در دهه پایانی صفر 
بیش از ۲ برابر افزایش پیدا کند. در سال های گذشته 
به دلیل کرونا و باب نبودن شیوه زیارت زائران که به 

زیارت امام رضا )ع( ختم می شود، شاهد ورود انبوه 
زائران خارجی به مشهد نبودیم. امسال می تواند برای 
سال های آتی به عنوان یک بیس و پایه قرار گیرد که 
ورود زائران و گردشگران سلامت افزایش پیدا می کند.

وی در خصوص میزان مراکــز درمانی دارای مجوز 
پذیرش گردشگران سلامت اضافه کرد: همیشه در 
مشهد ســرانه  تخت اضافی برای بیماران را در نظر 
داشــته ایم تا اگر یک اپیدمی نیز رخ داد، ۱۰ درصد 
از کل ظرفیت تخت ها که معمــولا ۳۰ تا ۴۰ درصد 
آن ها اشغال بوده را برای ایام خاص مانند دهه پایانی 
صفر در نظر داشته  باشیم تا با مشکل و اتفاقی ناگهانی 
روبرو نشویم. مدیر گردشگری سلامت دانشگاه علوم 
پزشکی مشــهد در خصوص افزایش مراکز درمانی 
مشهد بیان کرد: از ابتدای سال گذشته مراکز درمانی 
مشهد که استاندارد پذیرش بیماران خارجی را دارند 
به ۴۰ مرکز رسیده اســت. این مراکز درمانی جدا از 
مطب های خصوصی پزشکان است. در حال حاضر 
۴۰ مرکز درمانی مجوز داشته، آموزش دیده اند و دفتر 

پذیرش بیمار خارجی دارند.
خوش شکن در خصوص آخرین آمار ورود گردشگران 
سلامت به مشهد در ســال جاری عنوان کرد: در ۳ 
ماه نخست ۱۶ هزار گردشگر ســلامت وارد مشهد 
شده اند. فروردین ماه سال جاری به دلیل تقارن با ماه 
مبارک رمضان، آمار بسیار پایینی از ورود گردشگران 
سلامت داشــتیم که می توان گفت ورود این تعداد 
گردشگر سلامت در ۳ ماه نخست سال جاری مربوط 

به اردیبهشت و خرداد ماه است.
وی ادامه داد: اگر بر این مبنا بخواهیم ورود گردشگران 
سلامت را محاسبه کنیم، با توجه به تعطیلات تابستان 
تقریبا میزان ورود گردشگران سلامت تاکنون به بیش 

از ۴۰ هزار نفر رسیده است.

معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: آماده اقامه دعوی 
برای پرونده ترور شهید سلیمانی هستیم. در شهریور 
۱۴۰۲ و طی روزهای پیش رو اخطار لازم به آمریکا 

داده می شود.
محمد دهقان با حضور در یک گفت وگوی تلویزیونی 
با اشاره به آخرین  وضعیت پیگیری پرونده ترور شهید 
ســلیمانی اظهار کرد: پرونده ترور شهید سلیمانی 
از مهمترین  پرونده هایی اســت که مسئولیت آن به 
عهده مرکز امور حقوقی بین المللی معاونت حقوقی 
رئیس جمهور است. در ابتدای دولت روند رسیدگی 
به این پرونده متوقف بود. بعد از ترور شهید سلیمانی 
مدتی در کشور اختلاف بر ســر این بود که چگونه با 
این پرونده مواجه باشیم. در دولت سیزدهم این کار 
به صورت تخصصی انجام گرفــت و نظرات وکلای 

بین المللی برای رسیدگی به پرونده اخذ شد.
وی ادامه داد: آماده اقامه دعوی بــرای پرونده ترور 
شهید سلیمانی هستیم. در شــهریور ۱۴۰۲ و طی 
روزهای پیش رو اخطار لازم به آمریکا داده می شود. 
بعد از ارائه زمان شش ماهه برای داوری، طبق مقررات 
دیوان بین المللی دادگســتری باید آنها را دعوت به 
داوری کنیم. اگــر آن ها داوری را قبــول نکردند در 
بهار ۱۴۰۳ ایران دعوی خود در پرونده ترور شــهید 

سلیمانی را در سازمان بین المللی دادگستری ثبت 
می کند. روند دعوی حقوقی شروع شده و دعوت به 

مذاکره است که حدود دو ماه زمان نیاز دارد.
دهقان با یادآوری محکومیــت حقوقی آمریکا برابر 
ایران، تاکید کرد: معاونت حقوقی یک سلسله دعوای 
بین المللی دارد که در این مورد کمتر با مردم صحبت 
شده اســت. همانطور که جنگ اقتصادی، فرهنگی 
علیه کشور وجود دارد، یک جنگ حقوقی تمام عیاری 
هم علیه ایران شــکل گرفته است. در همین زمینه 
چندین دعوی حقوقی با آمریکا در دیوان بین المللی 
دادگســتری و دیوان داوری ایــران و آمریکا مطرح 
شده است. دیوان بین المللی دادگستری موارد کلان 
میان دولت ها را رســیدگی می کند. معاون حقوقی 
رئیس جمهوری، اظهار کرد: در دهم فروردین امسال 
در زمینه یکی از دعوی ها که مربوط به اموال جمهوری 
اسلامی ایران بود، رای صادر شد. در این پرونده آمریکا 
عهدنامه مــودت را نقض و برخی امــوال جمهوری 
اسلامی توسط آنها توقیف شــده بود. در این مورد 
در دولت گذشته شکایت اقامه شد اما پیگیری لازم 
صورت نگرفت و در نهایت در دولت سیزدهم اقدامات 
لازم انجام و عملیات حقوقی خوبی طراحی شد و دولت 

آمریکا برای اولین بار در این سطح محکوم شد.

کمیته فرهنگی و آموزشی ســتاد اربعین با حضور در 
تعدادی از موکب های مستقر در مسیر حضور زائران 
و اهدای بســته های فرهنگی و متبرک، به تجلیل از 
موکبداران پرداختند. اعضای کمیته فرهنگی و آموزشی 
ستاد اربعین همچون ســال های گذشته با حضور در 
تعدادی از موکب های مستقر در مسیر حضور زائران و 
اهدای بسته های فرهنگی و متبرک، به تجلیل از موکب 

داران پرداختند.
امســال هزار موکب مورد تجلیل قرار می گیرد و شب 
گذشــته هیات ایرانی به سرپرســتی حجت الاسلام 
احمدی رییس کمیته فرهنگی و آموزشی ستاد اربعین 
ضمن حضور در چند موکب بــه ویژه »ندا الاقصی« با 
خادمان حسینی این موکب، جمعی از علمای اهل سنت 
فعال در حوزه فلسطین از کشورهای مختلف دیدار و 
گفتگو کرد. حجت الاسلام احمدی در این دیدار گفت: 
قلب ملت ایران و مسلمانان با ملت فلسطین است و به 
امید خدا روزی این اجتماع را در مسجدالاقصی برگزار 
خواهیم کرد. وی ضمن ابلاغ سلام مقام معظم رهبری 
به مردم فلسطین، بیان کرد: خوشحالیم که در آستانه 
اربعین حسینی به خدمت علمای ملت فلسطین برای 
تشکر و قدردانی از موکب داران ندای الاقصی رسیدیم. 
وی خاطر نشان کرد: اربعین منشأ وحدت، همدلی و 
انسجام مسلمانان شده است. اربعین حسینی تمامی 
امت مســلمان را دور هم زیر پرچم امام حسین گرد 

جمع کرده است. 
احمدی ادامه داد: مهمترین موضوع بین مســلمانان، 

پیوند قلبی و وحدت میان مســلمانان اســت که به 
برکت امام حســین)ع( این وحدت ایجاد شده است. 
قلب ملت ایران و مســلمانان با ملت فلسطین است و 
به امید خدا روزی این اجتماع را در مســجدالاقصی 
برگزار خواهیم کرد. هیــات ایرانی همچنین در دیدار 
با کارکنان »بیمارستان احسان« و عیادت از بیماران 
این بیمارستان گفت: نشاط بسیار خوبی که در میان 
پزشکان و همکارانشان است غیر قابل وصف است. آنها 
برای خدمت به بیماران بسیار با شور و نشاط هستند.  
احمدی خاطرنشان کرد: روحیه خوب آنها در کار درمان 
بسیار تاثیر گذار است. امیدواریم این گروه از پزشکان 

سال های سال در کار خدمت به بیماران فعالیت کنند.
وی با اشاره به بی احترامی به ساحت قرآن گفت: با توجه 
به بی احترامی به ساحت قران، یکی از مسائلی که به آن 
توجه شد قرآن بود. امســال هشت قاری از ملیت های 
متفاوت به قرائت قرآن پرداختند. کشــور لبنان، هند 
پاکســتان، ایران  و افغانســتان از جمله این کشورها 
هستند. همچنین هشت قاری خانم هم اجرای قرائت 
قرآن داشتند.  حجت الاسلام احمدی در پایان با شیخ 
جلال الدین صغیر  امام جماعت مسجد براثا در بغداد 
دیدار کرد و در حاشیه بازدید از یادبود »شهدای سرایا 
انصار« در سخنانی توضیح داد: شهدای مدافع حرم و 
جبهه مقاومت نقش مهم و بی بدیلی در استقلال کشور 
عراق و برقراری امنیت زائران اربعین داشته اند. در پایانِ 
هر یک از این دیدارها یک جلد قرآن کریم و بسته هدیه 

فرهنگی به موکب داران اهدا شد.

مدیرعامل سازمان اقتصادی کوثر گفت: کارت اعتباری 
مشترکی میان سازمان های اتکا و کوثر تعریف شده 
که به صورت ماهانه شارژ و بزودی بین ایثارگران توزیع 
می شود. ناصر فخاری بیان کرد: ایثارگران می توانند با 
این کارت اعتباری اجناس مورد نیاز خود را با تخفیف 
۷ تا ۳۰ درصدی از فروشگاه های زنجیره ای اتکا تهیه 
کنند. وی افزود: به نظر رســید با توجه به فراوانی و 
پراکندگی فروشگاه های زنجیره ای مانند اتکا که هم 
پیمان ما هستند، محصولات کوثر در نزدیک ترین 
فروشگاه زنجیره ای به جامعه معزز ایثارگری عرضه 
شود. فخاری خاطرنشان کرد: افتتاح غرفه محصولات 
بامک )بازار مشترک کوثر( در فروشگاه اتکا، نخستین 
گام تفاهمنامه دوجانبه اتکا و کوثر است، این اقدام 
با اهدافی همچون قــرار گرفتن محصولات کوثر در 
اختیار فروشگاه های زنجیره ای اتکا و عرضه اجناس 

با تخفیف ویژه به جامعه ایثارگران انجام می شود.
مدیرعامل سازمان اقتصادی کوثر با تأکید بر اهمیت 

تسریع خدمت رســانی به جامعه ایثارگران، گفت: 
سازمان اتکا سالهاست که زیرســاخت وسیعی در 
سراسر کشور دارد و ماموریت های مشترکی با سازمان 
اقتصادی کوثر در ارائه خدمات به جامعه ایثارگری 
کشور ایفا می کند. بنابراین کوثر با استفاده از ظرفیت 
های فروشگاهی اتکا می تواند خدمات خود را تسرّی 
بدهد، البته با هم افزایی این دو سازمان، ارائه خدمات 

به جامعه هدف نیز مضاعف می شود.
فخاری درباره رویکرد جدید سازمان اقتصادی کوثر 
گفت: تغییر رویکرد این ســازمان شامل حرکت از 
مسیر فقط اقتصادی به مسیر خدمت به جامعه هدف 
است به عبارتی فعالیت های اقتصادی کوثر بایستی 
یک اثر مستقیمی هم بر معیشــت جامعه هدف و 
بلکه عموم مردم داشته باشــد. اموالی که در اختیار 
سازمان اقتصادی کوثر است در اصل متعلق به ولی 
 فقیه بوده و ایشان منفعت حاصل از این اموال را برای 

جامعه می خواهد.

تازه ترین اقدامات دولت در پرونده ترور سردار سلیمانیوجود بیش از ۵ میلیون »بیمه نشده« مشاغل فضای مجازی

تجلیل کمیته فرهنگی و آموزشی ستاد اربعین از خادمان حسینی

کارت های اعتباری بین ایثارگران توزیع می شود

سياسیفرهنگی 

افزایش بیش از 2 برابری ورود گردشگران خارجی به مشهد



اقتصاد2
ایران

رشــد ۱۹ درصدی صادرات 
محصولات کشاورزی و غذایی

سرپرســت اداره کل پایش و تجارت خارجی 
ســازمان تعاون روســتایی ایران از رشد ۱۹ 
درصدی صــادرات محصولات کشــاورزی 
 و غذایــی در پنــج ماهه نخســت امســال 

خبر داد. 
ســید روح اله لطیفی، سرپرســت اداره کل 
مطالعه، پایــش و تجارت خارجی ســازمان 
مرکزی تعاون روســتایی ایران گفت: در پنج 
ماهه نخست امسال ســه میلیون و ۵۳هزار و 
۲۶۷ تن محصول شیلاتی، دامی، کشاورزی و 
غذایی، صادر شده که نسبت به مدت مشابه، 
سه درصد در وزن و ۱۹ درصد در ارزش، با رشد 
همراه بوده است که از این میزان دو میلیون 
و ۸۶۰ هــزار تن کالا بــه ارزش یک میلیارد 
 و ۶۸۰ میلیون دلار، به ۱۵ کشــور همسایه

بوده است.
وی افزود: در پنج ماهه نخست سال گذشته 
ســهم همســایگان از صادرات محصولات 
غذایی و کشــاورزی به ترتیــب ۹۰ درصد 
وزن و ۸۰ درصد ارزش بوده که امســال این 
میزان هــم در کل صادرات و هم نســبت به 
ســهم صادراتی ســال قبل به همسایگان با 
افزایش همراه بوده است. لطیفی در خصوص 
مقاصد صادراتی کالای غذایی و کشــاورزی 
توضیح داد: عــراق با خرید یــک میلیون و 
۳۱۹ هزار تــن کالای غذایی و کشــاورزی 
بــه ارزش ۷۲۹ میلیون و ۶۰۷ هــزار دلار، 
اولین مقصد صادراتی محصــولات غذایی و 
کشــاورزی ایران بود که ۴۳درصد وزن و ۳۷ 
 درصد ارزش صادرات را بــه خود اختصاص

 داده است.
ســخنگوی ســابق گمرک افــزود: امارات 
با خرید ۲۴۰ میلیون دلار، روســیه با ۱۹۴ 
میلیون دلار، پاکســتان بــا ۱۴۶.۵ میلیون 
دلار و افغانســتان بــا ۱۳۱میلیــون دلار 
مقاصد دوم تــا پنجم صــادرات محصولات 
کشــاورزی، غذایــی، دامــی و شــیلاتی 
 ایــران در پنــج ماهــه نخســت امســال 

بودند.
لطیفی در خصوص ســایر مقاصد صادراتی 
بــه کشــور های همســایه گفــت: ترکیه 
با خرید ۵۵ میلیــون دلار، ترکمنســتان با 
۳۶ میلیــون دلار، آذربایجــان بــا ۳۲.۵ 
 میلیون دلار، قطــر با ۳۰.۵ میلیــون دلار، 
عمان بــا ۲۸.۳ میلیــون دلار، قزاقســتان 
با ۲۰.۱ میلیــون دلار، ارمنســتان با ۱۷.۴ 
میلیــون دلار، کویت بــا ۱۶.۵ میلیون دلار، 
بحرین با ۱.۹ میلیون دلار و عربســتان با ۶ 
هزار دلار مقاصد ششــم تا پانزدهم صادرات 
محصولات شــیلاتی، دامی، کشــاورزی و 
 غذایی ایران از ابتدای سال تا پایان مرداد ماه

 امسال بودند.
لطیفــی در خصــوص مقاصــد  صادراتــی 
محصــولات غذایی و کشــاورزی بــه دیگر 
کشــور ها گفت: چین با خرید ۷۶.۳ میلیون 
دلار، هند بــا ۳۳.۷ میلیــون دلار، آلمان با 
۳۱.۱ میلیــون دلار، ازبکســتان بــا ۲۱.۸ 
میلیون دلار، قرقیزستان با ۱۱میلیون دلار، 
تاجیکستان با ۱۰.۶ میلیون دلار، گرجستان 
با ۷.۵ میلیــون دلار، کانادا بــا ۵.۷ میلیون 
دلار، ســومالی  با ۴.۹ میلیون دلار، لبنان با  
چهار میلیون دلار، انگلیس بــا ۲.۷ میلیون 
دلار، بلغارســتان با ۱.۶ میلیون دلار، فرانسه 
۱.۵ میلیون دلار و کنیا بــا ۱.۶ میلیون دلار 
۱۴ مقصد صادراتی محصولات کشــاورزی، 
غذایی، دامــی و شــیلاتی ایران خــارج از 
 کشــور های همســایه در پنج ماهه نخست 

امسال بودند.
سرپرســت اداره کل مطالعه، پایش و تجارت 
خارجی ســازمان مرکزی تعاون روســتایی 
ایران در پایان گفت: تعاونی های روســتایی 
با استناد به ماده ۳ اساسنامه خود می توانند 
از مرحله ماقبل و تولید، برداشــت، بســته 
بندی، بازاریابی و بازار رســانی نقش موثری 
را در توســعه صــادرات، زنجیــره ارزش، 
همراه با زنجیره مناســب تامیــن، ایفاکنند 
و ما در ســازمان مرکزی تعاون روســتایی 
در تلاش هســتیم تا  تعاونی های روستایی 
توانمندی خود را در تجارت خارجی به ویژه 
در صادرات به کشــور های همســایه و سایر 
کشــور ها  ارتقاء دهند و موانع صادراتی چه 
در حوزه فرایندی و چه در حــوزه تعاملی با 
 سایر ســازمان ها برای تعاونی های روستایی 

کاهش یابد.

اخبار

عضو هیات علمی دانشکده 
اقتصــاد دانشــگاه تهران 
گفت: هیچ دلالتی دال بر 
اینکه مسیر نرخ تورم ماهانه 
صعودی شــده باشد و این 
صعودی شدن تغییر مسیر دائمی تلقی شود، وجود 
ندارد. به گزارش ایرنا، »تیمور رحمانی« به بررسی 
و استنتاج دلالت افزایش نرخ تورم ماهانه و نقطه به 
نقطه در مرداد ۱۴۰۲ برای مســیر پیش روی تورم 

پرداخته است که در ادامه می خوانید.
بر اســاس داده های منتشــره مرکز آمار ایران، در 
مرداد ماه ۱۴۰۲ نرخ تورم ماهانه که از اسفند ۱۴۰۱ 
روند نزولی در پیش گرفته بود، صعودی شد و نرخ 
تورم نقطه به نقطه که از اردیبهشــت ۱۴۰۲ روند 
نزولی در پیــش گرفته بود، صعودی شــد. به طور 
مشخص، نرخ تورم ماهانه که در تیرماه ۱۴۰۲ برابر 
با ۲ درصد بود در مرداد به ۲.۴ درصد افزایش یافت 
و نرخ تورم نقطه به نقطه که در تیرماه ۱۴۰۲ برابر 
با ۳۹.۴ درصد بود در مرداد به ۳۹.۸ درصد افزایش 
یافت. البته طبیعی اســت که علیرغم افزایش نرخ 
تورم ماهانــه و نقطه به نقطه، نرخ تورم متوســط 
ســالانه همچنان در حال کاهش است و حتی اگر 
در ماه های بعد هم نرخ تورم ماهانه و نقطه به نقطه 
به همین شکل که در مرداد افزایش یافتند، افزایش 
یابند، بازهم نرخ تورم متوسط سالانه تا مدتی نزول 
خود را ادامه خواهد داد. اما پرسشی که مطرح است، 
آن اســت که آیا افزایش نرخ تورم ماهانه و نقطه به 
نقطه نشــانه تغییر روند نرخ تورم است یا می تواند 
نوعی نوسان موقتی نرخ تورم باشد و آیا لازم است 

نگران این رخداد باشیم یا خیر؟
اگر از منظر شهروندان و فعالان اقتصادی به موضوع 

نگاه کنیم، فعلًا آنچه را که به شکل افزایش نرخ تورم 
ماهانه و نقطه به نقطه رخ داده است، نمی توان خیلی 
غیرعادی و نگران کننده در نظر گرفت. طبیعی است 
که در طول سال متاثر از شــوک های طرف عرضه و 
تقاضای کل اقتصاد و همچنین شوک های وارده به 
بازار برخی کالاها و خدمات )بویژه کالاها و خدماتی 
که وزن بالایی در شــاخص قیمتــی مصرف کننده 
دارند(، نرخ تورم می تواند دچــار افزایش یا کاهش 
شود و فعلًا داده ها همین دلالت را در مورد مردادماه 
به همراه دارد. از طرف دیگر، اگر از منظر دولت و بانک 
مرکزی به موضوع نگاه کنیم، با توجه به شکننده بودن 
وضعیت انتظارات و مسائل بازار ارز که نقش اساسی 
در نوسانات نرخ تورم سال های اخیر داشته اند، حتماً 
باید هر تحولی در نرخ تورم را همراه با نگرانی جدی 

دنبال کنیم و به سادگی از کنار آن نگذریم.

برای آنکه بدانیم کــه جایگاه دولت و بانک مرکزی 
با جایگاه شــهروندان و فعالان اقتصادی متفاوت 
است، کافی است به رفتار بانک مرکزی آمریکا در 
طول دوران پس از همه گیری کوید ۱۹ نگاه کنیم. 
در حالی که متعاقب رفع مشکل کرونا، هم متاثر از 
اختلال زنجیره تولید، هم متاثر از شوک به قیمت 
کامودیتی ها به دلیل مشــکلات جنگ اوکراین، و 
هم به دلیل پیامد سیاســت های انبساطی دوران 
کرونا، نرخ تورم دچار افزایش محسوســی شد و با 
وجود آنکه برخی از اقتصاددانان شناخته شده عدم 
افزایش نرخ بهره توســط بانک مرکــزی آمریکا را 
مورد انتقاد قرار می دادند، بانک مرکزی آمریکا به 
دلیل اینکه از دائمی بودن شوک تورمی اطمینان 
نداشــت و به دلیل نگرانی راجع به احتمال تداوم 
رکود، ابتدا به آرامی سراغ سیاست پولی انقباضی 

و افزایش نــرخ بهره رفت. هنگامــی که اطمینان 
حاصل کرد که موضوع جهش نرخ تورم جدی است 
و نگرانی رکودی خیلی موضوعیت ندارد، شــروع 
به افزایش های قابل توجــه نرخ بهره کرد. بالاخره، 
هنگامی که نرخ تورم مسیر نزولی در پیش گرفت، 
افزایش های نرخ بهره خود را تا حدی ملایم تر نمود.
در حال حاضر، با وجود آنکه بســیاری می پندارند 
که نگرانی تورمی جدی نیست و تورم تحت کنترل 
قرار گرفته اســت، اما بانک مرکــزی آمریکا هنوز 
مجموعه شواهد را چنین تفســیر می کند که نرخ 
تورم همچنان می تواند بالای هدف حدود ۲ درصدی 
باقی بماند و به همین دلیل، همچنان تمایل به تداوم 
سیاســت انقباضی را حفظ کرده اســت. شاید اگر 
بانک مرکزی آمریکا خود را در جایگاه شــهروندان 
و فعالان اقتصادی قرار مــی داد، در ماه های اخیر و 
پیش رو نیازی به افزایش نرخ بهره نمی دید. اما قرار 
داشتن در جایگاه سیاستگذار سبب می شود رفتار 
بانک مرکزی و دولت راجع به پدیده تورم متفاوت از 
رفتار مرجح شهروندان و فعالان اقتصادی باشد. لذا، 
حتی اگر ما به عنوان سیاستگذار تصور کنیم که نرخ 
تورم مرداد ماه احتمالاً نوسانی طبیعی در نرخ تورم 
را منعکس می کند، نمی توانیم برخوردی مشــابه 
شهروندان و فعالان اقتصادی با آن را از خود نشان 
دهیم، بلکه ارجح است که در جزییات این تغییر نرخ 
تورم دقت کرده و دلالت آن برای مسیر تورم ماه های 
بعد را دنبال کنیم و آن گاه اگر لازم شــد، اقدامات 

سیاستگذاری را در پیش بگیریم.
اما اکنون نگاهی به داده ها داشــته باشیم و بر اساس 
آن دلالت افزایش نرخ تورم ماهانه و نقطه به نقطه در 
مرداد را برای مسیر پیش روی تورم استنتاج کنیم. 
برای این منظور، در شکل ۱ نرخ تورم ماهانه را در طول 
دوره فروردین ۱۳۹۷ تا مرداد ۱۴۰۲ که غالباً درگیر 

تورم های بالا بوده ایم، نمایش داده ایم.

نرخ تورم متوسط سالانه همچنان در حال کاهش است

تداوم مسیر کاهشی نرخ  تورم 

سهم ۳۰ درصدی پتروشیمی از 
بازار صادرات غیر نفتی

دبیر انجمن صنفی کارفرمایی پتروشــیمی 
گفت: ما سال گذشته ۵۳ میلیارد دلار صادرات 
غیرنفتی داشتیم که از این رقم ۱۶.۲۶ میلیون 
دلار )۳۰.۱ درصد( سهم پتروشیمی است و 
علاوه بر آن بخشی نیز به صنایع داخلی داده 
می شود که نهایتا بعضا تبدیل به کالای با ارزش 
افزوده بالاتر جهت صادرات خواهد شد. احمد 
مهدوی با بیان اینکه اگر موانع تولید برداشته 
شود، رشد اقتصادی و GDP افزایش خواهد 
یافت، اظهار داشت: برای رشد تولید ابتدا باید 
بدنبال مزیت برویم و مزیت کشور ما نیز انرژی 

بخصوص در شرایط تحریم است، 
وی با تاکیــد بر اینکه تحقق شــعار حمایت 
از تولید با شــعار اتفاق نمی افتد، گفت: باید 
در عمل از تولید حمایت شــود، پتروشیمی 
لوکوموتیو حرکت اقتصادی کشــور اســت 
بنابراین باید از آن حمایت شود. دبیر انجمن 
صنفی کارفرمایی پتروشیمی گفت: ما سال 
گذشــته ۵۳ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی 
داشــتیم که از این رقم ۱۶.۲۶ میلیون دلار 
)۳۰.۱ درصد( سهم پتروشیمی است و علاوه 
بر آن بخشی نیز به صنایع داخلی داده می شود 
که نهایتا بعضا تبدیل به کالای با ارزش افزوده 

بالاتر جهت صادرات خواهد شد.
وی با اشــاره به نقش برجسته پتروشیمی در 
صادرات غیرنفتی و بازار ســرمایه گفت: ۳۰ 
درصد این ســهم متعلق به پتروشیمی است 
و اگر زنجیره ارزش را نیز در نظر بگیریم این 
رقم صادرات به ۴۵ تا ۵۰ درصد خواهد رسید. 
مهدوی با اشاره به اینکه ارزش محصولات در 
بورس کالا و انرژی در سال ۱۴۰۱، ۶.۵ میلیارد 
دلار بوده است، خاطرنشان کرد: عقل اقتصادی 
حکم می کند این صنعت را گسترش و توسعه 
دهیم و منافع اقتصاد ملی،GDP  و صادرات 

را افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه پتروشیمی در شرایط تحریم 
دچار مشکل نشد، افزود: علیرغم اینکه دشمن 
پتروشیمی را علیحده تحریم کرده با این وجود 
کار انجام می شــود. دبیر انجمن کارفرمایی 
پتروشیمی در ادامه با اشاره با اقدام دولت برای 
تثبیت نرخ خوراک و ســوخت پتروشیمی ها 
گفت: دولت در بودجــه ۱۴۰۲ نرخ خوراک و 
ســوخت را تثبیت کرد که مورد اعتراض قرار 
گرفت و در نهایت در مجلس مصوب نشد و به 

عهده دولت گذاشته شد.
وی با بیان اینکه دولت در سال رشد تولید باید 
تلاش کند رشد تولید اتفاق بیفتد، خاطرنشان 
کرد: با رفع موانع تولید و رقابت پذیر شــدن 
رشد اتفاق می افتاد بنابراین اکر نره خوراک 
قیمتی باشــد که محصول نتواند رقابت کند 

ظلم به خودی است.

ســالانه ۵۰۰ هزار خودروی 
فرسوده باید از رده خارج شود

رئیــس فراکســیون محیــط زیســت مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکه بر اساس لایحه 
برنامه هفتم باید ســالانه ۵۰۰ هــزار خودروی 
فرســوده از رده خارج شــود، گفــت: ۴۵ درصد 
 از نــاوگان حمــل و نقــل کشــور فرســوده

 است.
ســمیه رفیعی با اشــاره به وضعیت خودرهای 
فرسوده در ســطح کشــور، بیان کرد: بر اساس 
آمارها از ۳۸ میلیون وســیله نقلیه کشور حدود 
۱۷ میلیون معادل ۴۵ درصد فرســوده اســت. 
همچنین از ۱۲ میلیون موتور ســیکلت در حال 
حرکت ۱۱ میلیون آن فرســوده است. در حوزه 
ناوگان عمومی کشور نیز ۸۰ درصد خودروهای 
این ناوگان فرســوده اســت. همه این آمارها در 
کنار آلایندگی بالا و مصرف سوخت وحشتناک 
خودروهای فرسوده و  تلفات تصادفات رانندگی 
که ناشی از تردد خودروهای فرسوده است حکایت 
 از ضرورت ورود جدی به جایگزینی خودروهای 
فرسوده دارد. وی در ادامه با اشاره به تصویب قوانین 
»هوای پاک« و »ســاماندهی صنعت خودرو« از 
سوی مجلس، اظهار کرد: قانون گذار تدابیر مناسبی 
برای از رده خــارج کردن خودروهای فرســوده 
دیده است که لازم است متولیان در این خصوص 
 با اجــرای دقیق قانون مشــکلات ایــن حوزه را 

رفع کنند.
 بایــد خودروها و موتورســیکلت هایی اســقاط 
شــوند که امکان تردد داشــته باشــند وگرنه 
اســقاط خودروهــای متروکه قطعــا نمی تواند 
اهداف قانون هــوای پاک را محقــق کند که در 
 ایــن زمینه انتظــار داریم متولیــان تدابیر لازم 

را بیندیشند.
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رئیس ســازمان حمایت از تشدید نظارت بر نرخ های 
حمل و نقل جاده ای، هوایی و ریلی از مبادی مختلف 
به مقصد پایانه های مرزی عراق از تاریخ ۲۷ مرداد ماه 
به مدت یک ماه خبر داد. حســین فرهیدزاده اعلام 
کرد: با عنایت به ایام اربعین حسینی )ع( و پیش بینی 
افزایش تقاضای ســفرهای زائران اربعین حسینی به 
عتبات عالیات به منظور برنامه ریزی جهت ارائه خدمات 
شایسته منظم و هماهنگ به زائرین، سازمان حمایت با 
ابلاغ بخشنامه ای به ادارات کل صمت استان های سراسر 
کشور، خواستار نظارت دقیق بر بازار و رصد قیمت کالا و 

خدمات اساسی به صورت مستمر شده است.
معاون وزیر صمت فرایند برگــزاری این طرح را از ۲۷ 
مردادماه و اتمام آن را پایان شــهریورماه اعلام کرد و 
اظهار داشت: بازدیدهای نظارتی از اماکن اقامتی، مراکز 
پذیرایی و بین راهی، دفاتر خدمات مسافرتی )هوایی، 
جاده ای و ریلی(، مراکــز اقامت موقت، پارکینگ ها، و 
همچنین رستوران ها و واحدهای عرضه کننده اقلام 
غذایی انجام و با متخلفان طبق قانون برخورد می شود.

بر اســاس اعــلام ســازمان حمایــت، وی در ادامه 

افــزود: یکی دیگر از مــواردی که در این بخشــنامه 
متناســب با شــرایط فعلی مورد توجه قــرار گرفته 
رصد، نظــارت و اهتمام ویــژه به موضــوع حمل و 
 نقل اعــم از هوایــی، ریلــی، جــاده ای و پایانه های 

مسافربری است.
فرهیدزاده بــا بیان این مطلب، خاطر نشــان کرد: بر 
اســاس این دســتورالعمل و به منظور جلوگیری از 
سوءاستفاده افراد خاطی و افزایش غیرقانونی قیمت ها 
و ســاماندهی و تأمین ناوگان حمل و نقل به مقاصد 
پایانه های مرزی عــراق و با هدف صیانــت از حقوق 
مصرف کنندگان و عــزاداران حســینی، ادارات کل 
اســتان ها موظفند طی این مدت در کنار ســازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای و دیگر دســتگاه های 
ذیربط با تشــکیل گشــت های ویــژه اربعین روی 
قیمت بلیت هواپیما، اتوبــوس و قطارها نظارت ویژه 
 انجام شود تا در این حوزه شــاهد تخلفاتی به لحاظ 

قیمت ها نباشیم.
فرهیدزاده نظارت گسترده؛ جامع و به هنگام بر شبکه 
عرضه و تقاضای بلیت اربعین توسط دفاتر فروش آنلاین 

بلیت و شرکت های هواپیمایی را از دیگر اولویت های 
این سازمان برشمرد و گفت: در این بخشنامه به ادارات 
صمت استان ها تاکید شده تا در این بازه زمانی بر نحوه 
توزیع و فروش بلیت توســط شرکت های هواپیمایی 

نظارت جدی و کافی داشته باشند.
ضمنــاً در این بخشــنامه تاکید شــده در این طرح 
عملیاتی با اتخاد تمهیدات لازم نظارت های محسوس 
و نامحسوس از پایانه های مســافری استان ها و مراکز 
فروش بلیت در نظر گرفته و در صورت احراز هرگونه 
تخلف و تخطی از ضوابط قانونی در این حوزه، برخورد 
قانونی مؤثر و بازدارنده معمول و نتیجه به این سازمان 

اعلام شود.
رئیــس ســازمان حمایــت مصــرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان با اشاره به افزایش تردد زائران حسینی 
در استان های خوزستان، کرمانشاه و ایلام اظهار داشت: 
طبق ابلاغ جداگانه ســازمان حمایت، اســتان های 
معین مکلف هســتند به منظور جلوگیری از هرگونه 
اجحاف احتمالی در حق عزاداران حســینی، ضمن 
بهره گیری از کلیه امکانات و مقدورات استان و استفاده 

حداکثری از قوا و ظرفیت موجود، نظارت بر عملکرد 
واحدهای تولیــدی توزیعی و خدماتــی و برخورد با 
تخلفات احتمالی با هماهنگی، هم افزایی و برنامه ریزی 
برای جلب مشارکت سایر دستگاه ها و نهادهای ذیربط 
استانی متناسب با وظایف و مســئولیت های محول 
قانونی و استفاده حداکثری از ظرفیت بازرسان و انجام 
گشت های بازرسی مشترک هدفمند را در دستور کار 

قرار دهند.
فرهیدزاده معاون وزیر صمت و مدیرعامل ســازمان 
حمایت یادآور شد: طی برنامه ریزی های صورت گرفته 
و بسیج امکانات و منابع انسانی در تلاش هستیم تا تردد 
زائران از پایانه های مرزی به بهترین نحو ممکن انجام 
شــود. همچنین اگر هموطنان عزیز شاهد تخلفی از 
جمله گران فروشی، احتکار و امتناع از عرضه، عرضه 
خارج از شبکه بلیت از سوی شرکت های مسافربری، 
هواپیمایی و.... بودند آن را به بازرسان مستقر در ادارات 
کل صمت استان ها و یا سامانه ۱۲۴ گزارش کنند تا با 
هر فرد و نهادی که قصد تخلف داشته باشد طبق موازین 

قانونی برخورد شود.

وزارت اقتصــاد اعلام کرد که در پاســخ به مطالبه 
رئیس جمهور مبنی بر تســهیل دسترسی مردم 
به منابع بانکی و تســریع در پرداخت وام، ۱۲ بانک 
تحت مدیریت وزارت امور اقتصــادی و دارایی در 
مجموع ۷۵ هزار و ۶۱۴ میلیون تومان تســهیلات 
خرد بدون ضامن به ۲ میلیون و ۱۰۶ هزار متقاضی 

پرداخت کردند.
به گزارش وزارت اقتصــاد، یکی از مطالبات رئیس 
جمهور در حوزه نظام بانکی »بررســی علت عدم 

پرداخت وام از سوی بانک ها« است که در این زمینه 
اقداماتی توسطاز سوی وزارت امور اقتصادی و دارایی 

انجام شده است.
اصلاح رفتار بانک ها به نفع مردم یکی از رویکردها و 
اولویت های دولت و وزارت اموراقتصادی و دارایی بوده 
است. از مهمترین اقدامات قابل اشاره برای تحقق 
تغییر رویکرد اشاره شده، تسهیل پرداخت تسهیلات 
خرد است. در این راستا در دی ماه سال ۱۴۰۰ این 
وزارتخانه با توافق بانک های دولتی و خصوصی طرح 

پرداخت تسهیلات خرد بر مبنای اعتبارسنجی و با 
حداقل وثایق را در دو سطح تا ۵۰۰ میلیون ریال و 
۵۰۰ میلیون ریال تا یک هزار میلیون ریال در گام 
نخســت برای کارکنان، بازنشستگان و مستمری 
بگیران دستگاه های دولتی، عمومی، غیردولتی و 
شرکت های بزرگ عملیاتی و در ۲۹ دی ماه موضوع 

را برای اجرا به بانک های یاد شده ابلاغ کرد.
از ابتدای ابــلاغ تا ۱۵ مرداد ســال جاری عملکرد 
بانک های تحت مدیریت این وزارتخانه به شــرح 

زیر اســت: مطالبه دیگر رئیس جمهور، »ضرورت 
بازبینی و اصلاح تسهیلات ویژه و غیرمتعارف برای 
کارکنان بانک ها « بوده که در این زمینه بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران در اجرای تکالیفه مقرر در 
جزء )۳( تبصره ۱۶ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل 
کشــور »آئین نامه پرداخت تسهیلات به کارکنان 
موسسات اعتباری« را در بخشنامه ۲۲ خرداد ماه 
امسال به همه بانک ها و موسسه های اعتباری ابلاغ و 

همه بانک ها موظف به رعایت آن هستند.

سخنگوی دولت با اشاره به اینکه وام های خرد زیر ۱۰۰ 
میلیون نیاز به ضامن ندارد، گفت: اگر برای چنین وام هایی 
بانک ها ضامن خواستند، مشــکل را به معاونت نظارت 

بانک مرکزی گزارش دهید.
به گزارش خبرگزاری مهر، »علــی بهادری جهرمی« 
سخنگوی دولت ســیزدهم، در برنامه »بدون توقف« 
شبکه سه سیما در خصوص تصمیم دولت در خصوص 
برجام، گفت: در حوزه برجام ما توافق را برای توافق دنبال 
نمی کنیم، بلکه ما توافق را برای رسیدن به هدف از بین 

رفتن مؤثر تحریم ها دنبال می کنیم.
وی در ادامه با اشاره به اینکه ۲۰۰ شــبکه با ابزارهای 
رسانه ای مختلف آن قدر به شــیوه های مختلف اخبار 
منفی منتشر می کنند که نکند اخبار خوب به گوش مردم 
برسد، گفت: مثلًا در این ۲ سال ماهواره خیام در اختیار 
ما قرار گرفت که به این وسیله ما توان تصویربرداری زیر 
یک متر در تمام نقاط را داریم و می توانیم سطح زیر کشت 
کالاهای اساسی، میزان ذخایر و منابع آبی را ارزیابی کنیم 
و حتی برای امدادرسانی از آن استفاده کنیم، در این مدت 
تواتر اخبار خوب داشتیم از موفقیت های نوجوانان مان در 
المپیادهای مختلف گرفته تا دستاوردهای دولت اما این 

رسانه ها هیچ کدام را منتشر نکردند.
وی در پاسخ به این سوال که در این دو سال چقدر شغل 
ایجاد کردید، عنوان کرد: یکی از اولویت های مهم دولت 
ایجاد شغل بوده، یکی اینکه رشد اقتصادی را ایجاد کنیم 

و یکی هم به طور خاص مشکل کارخانه های تعطیل و 
نیمه تعطیل را حل کنیم، بیش از ۵ هزار مجموعه نیمه 
فعال و غیرفعال و مشکل دار، در این دو سال فعال شده 
است، آن بخشی که دولت می تواند کمک کند دولت وارد 
شده و حمایت کرده است. مثلاً ما امسال توانستیم تمام 
کاغذ کتاب های مورد نیاز کتاب های درسی را برای اولین 
بار از داخل تأمین کنیم. همچنین نرخ بیکاری ما که دو 
رقمی بوده در این دو سال یک رقمی شده و به ۹ درصد 
رسید. در این دو ســال از حدود ۷۶۰ هزار تا بالای یک 

میلیون شغل در سال ایجاد شده است.
سخنگوی دولت سیزدهم با اشاره به اینکه ما دوگانگی 
بین بخش خصوصی و دولت نداریم، اظهار کرد: ما چهار 
میلیون شــغل نیاز داریم، دولت در این راستا دو اقدام 
کلان انجام داد، یکی اینکه فعالیت کســب و کارها را 
سهل تر کرد و درگاه مجوزها فعال شد، اینکه ۹۷ درصد 
مجوزها از طریق سامانه اعطا می شود یک جهش اساسی 
در حوزه کسب و کارهای بخش خصوصی است، در این 
مسیر هم حمایت گری هایی گذاشت تا این امر با سهولت 
بیشتری انجام شود. در سال ۱۴۰۱ تسهیلات بانکی را ۴۵ 
درصد افزایش داد که از این میزان ۸۴ درصدش هدایت 

نقدینگی به سمت توسعه کسب و کارها رفت. بهادری 
جهرمی با اذعان به اینکه نظام بانکی ما نظام بانکی سالم و 
بدون ایرادی نیست، گفت: خیلی از بانک های ما زیان ده 
هستند، خلق نقدینگی و هدایت به سمت بخش مولد 
ندارند، دولت برای همه اینها برنامه دارد، اغلب بانک های 
دولتی ما زیان ده بودند، اما با جلوگیری از ریخت و پاش ها، 
بدهی های بزرگ دولت به بانک ها را تســویه کردیم در 
حال حاضر جز بانک سپه همه از زیان دهی خارج شدند، 
همچنین بانک مرکزی برای ناترازی بانک ها که موجب 

خلق پول می شد برنامه ریزی کرد.
وی ادامه داد: همه بانک ها ماه به ماه ارزیابی می شــوند 
و متناسب با آن اجازه داده می شود تسهیلات برای ماه 
بعد بدهد، یعنی طراحی صورت گرفت که بانک بتواند به 
سمت اقدامات مولد حرکت کند و اگر به سمت اقدامات 
ناسالم برود خودش محدودیت بیشتری خواهد داشت، 
به همین شــکل در حوزه های مختلــف بانک مرکزی 
برنامه های مختلفی برای سالم سازی بانک ها دارد. اصلاح 

ناترازی شبکه بانکی جز اصلاحات ناترازی است.
بهادری جهرمی با اشاره به اینکه وام های خرد زیر ۱۰۰ 
میلیون نیاز به ضامن ندارد، گفت: اگر برای چنین وام های 

بانک ها ضامن خواستند، مشــکل را به معاونت نظارت 
بانک مرکزی گزارش دهید، اگر وام قانونا به شما تعلق 
می گیرد و در نحوه پرداخت سخت گیری می کنند حتماً 

باید به بانک مرکزی گزارش کنید.
ســخنگوی دولت در خصوص مشکلات حوزه مسکن 
نیز توضیح داد: ما در حال حاضر به حدود چهار میلیون 
مسکن نیاز داریم که از این میان حدود یک میلیون و ۸۰۰ 
هزار مسکن تأمین زمین شــده که قرار است در همین 
دولت تحویل داده شود. همچنین در همین هفته دولت 
۱۰۰ هزار واحد تحویل داده می شود. ۴۵۰ هزار واحد نیز 

در دست سازنده است.
وی ادامه داد: چون دولت می داند موضوع مسکن موضوع 
مهمی است، دو کار ساختاری جدی کرده یکی اینکه 
کمیسیون ویژه مســکن در دولت راه اندازی کردیم که 
هفتگی جلســه دارند و در مورد نهضت ملی مســکن 
تصمیم گیری کرده و بررسی های لازم را انجام می دهند. 
دیگر اینکه برای کوتاه مدت نظام پرداخت اتحادیه های 
املاک را اصلاح و اتحادیه های مســکن را ساماندهی 
کردیم، همچنین ســامانه ای فعال کردیــم تا موجر و 
مستأجر قرارداد خود را در آنجا ثبت کنند. این اقداماتی 
است که دولت برای کوتاه مدت در حوزه مسکن انجام داد 
تا مشکل اجاره نشینان نیز تا زمانی که مشکل اساسی در 
حوزه ساخت مسکن رفع شود، به صورت مقطعی کاهش 

پیدا کند.

تشدید نظارت بر فروش بلیت هواپیما، قطار و اتوبوس 

پرداخت ۷۵ هزار و ۶۱۴ میلیون تومان تسهیلات بدون ضامن 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

بهادری جهرمی:

وام های خرد زیر ۱۰۰ میلیون نیاز به ضامن ندارد
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دبیر کانون سراسری انبوه سازان با اعلام این که ۸۰ 
درصد ساختمان های کشور زیر ۶ طبقه ساخته 
می شود، گفت: تعرفه نظام مهندسی باید توسط 

وزیر ابلاغ شود نه رئیس سازمان نظام مهندسی.
فرشید پورحاجت در خصوص هزینه های ساخت 
مســکن، اظهار کرد:  هزینه ساخت مسکن برای 
گروه های مختلف ساختمانی مشخص است. این 
هزینه ها بر اساس سرفصل ها، ضرائب منطقه ای، 
حقوق و دستمزد تعریف می شود. وی ادامه داد: در 
قانون جهش تولید مسکن یک هزینه پایه ساخت 
به همراه ضرائب منطقه ای و حق الزحمه کسی که 

می خواهد پروژه را اجرا کند، داریم.
وی با یادآوری این که هزینه های ساخت ساختمان 
در گرو ه های )الف(، )ب(، )ج( و )د( مشخص است 
با اشاره به اظهارات رئیس سازمان نظام مهندسی 
ســاختمان در خصوص هزینه 1۸ تا 21 میلیون 
تومانی ساخت، افزود: این عدد، پایه هزینه های گروه 
)د( یعنی مرتفع است، اما باید دید به لحاظ ساختاری 

چه تعداد از این ساختمان ها در کشور ساخته می 
شــود. وی ادامه داد: غالب ساخت و ساز مسکن در 
کشور یعنی 7۰ تا ۸۰ درصد در گروه ج ساخته می 
شود که ۶ سقف محسوب می شوند. هزینه ساخت 
هر مترمربع این گروه نیز 1۰ تا 12 تومان پایه است.

دبیر کانون سراسری انبوه سازان با یادآوری ابلاغ 
تعرفه  خدمات نظام مهندسی ساختمان توسط 
رئیس این ســازمان، گفت: ماده 117 آئین نامه 
اجرایی قانون نظام مهندسی ساختمان می گوید 
وزارت راه  وشهرسازی باید این کار را انجام دهد. 
در این راستا شورای مبانی قیمت گذاری مشخص 
شده و با حضور نماینده وزارت راه و شهرسازی و 
نمایندگان شورای مرکزی نظام مهندسی تشکیل 
جلسه داده و اعداد و ارقام هزینه ساخت را بررسی 

و استخراج می کنند.
پورحاجت با تاکید بر این که از سوی دیگر شورای 
فنی سراسر کشــور در اســتان های مختلف نیز 
هزینه ها را احصا می کنند، اضافه کرد: در نهایت 

شورای مبانی قیمت ها را نهایی و آنرا برای ابلاغ از 
سوی وزیر راه و شهرسازی به وی ارجاع می دهد.

اوایل تیرماه امسال حمزه شکیب رئیس سازمان 
نظام مهندسی در نامه ای به روسای سازمان نظام 
مهندســی اســتان ها اعلام کرد: هزینه ساخت 
گروه های ســاختمانی 1 و 2  طبقــه )الف( هر 
مترمربع 5.3 میلیون تومان )افزایش 47 درصد 
نسبت به ســال 14۰1(، 3 تا 5 طبقه  )گروه ب( 
۶.2 میلیون تومان )افزایش 47.۶ درصدی(،  ۶ و 7 
طبقه )گروه ج(  7.1 میلیون تومان )افزایش 47.9 
درصدی(، ۸ تــا 1۰ طبقه )گــروه ج( ۸ میلیون 
تومان )افزایش 4۸.1 درصدی در مقایسه با سال 
14۰1(، 11 و 12 طبقه )گــروه د(  ۸.9 میلیون 
تومان )رشــد 4۸.3 درصدی(، 13 تا 15 طبقه 
)گــروه د( 9.۸ میلیون تومــان )4۸.4 درصدر 
افزایش در مقایسه با ســال 14۰1( و 1۶ طبقه و 
بالاتر )گروه د( 1۰ میلیون تومان )افزایش 3۸.۸ 

درصدی( است.

با اجرای طرح کالابرگ الکترونیک پنج دهک اول درآمدی درحالی 
می توانند از امتیاز تشویقی این طرح بهره مند شوند که 5۰ درصد 
یارانه شان را از میان 11 قلم کالای اساسی تعریف شده و از میان 9۰ 
هزار فروشگاه متصل به طرح خریداری و مصرف کنند، این در حالی 
است که قرار است به زودی امکان خرید از فروشگاه های مجازی که 

به سامانه »شما« متصل شده اند هم فراهم شود.
به گزارش ایسنا، طرح کالابرگ الکترونیک به منظور حفظ سفره 
غذایی مردم از تورم اجرا شده تا مردم دچار مشکل تغذیه ای نشوند. 

از همین رو 11 قلم کالای استاندارد در سبد تغذیه ای تعریف شده 
است که مردم با مراجعه به فروشگاه های متصل به طرح می توانند 

اقلام موردنیاز سفره خود را خریداری کنند.
خرید این 11 قلم کالای اساسی از طریق طرح کالابرگ، شامل برنج 
ایرانی، حبوبات، شــیر کم چرب، پنیر UF، ماست  کم چرب،  مرغ، 
تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی و قند و شکر است که با استفاده از 
مبلغ یارانه، خانوارها با مراجعه به یکی از این 9۰ هزار فروشگاه متصل 
می توانند خرید خود را انجام دهند. مرحله اول سراسری اجرای این 

طرح از 13 خردادماه امسال آغاز شد؛ به گونه ای که میزان »یارانه« 
سه دهک اول درآمدی که صرفا خانوارهای تحت پوشش کمیته 
امداد و سازمان بهزیستی کشور را شامل می شد، مشروط به خرید 

7۰ درصد مبلغ یارانه از میان 9 تا 11 قلم، 2۰ درصد افزایش یافت.
پــس از آن در 31 تیرماه، مرحله جدید طــرح کالابرگ در حالی 
شروع شد که شرط بهره مندی از افزایش اعتبار براساس میزان تورم 
کالاهای اساسی، خرید حداقل 2۰۰ هزار تومان از اعتبار یارانه اعلام 
شد، به طوریکه سرپرستان خانوار در صورت خرید 2۰۰ هزار تومان از 

اعتبار یارانه 4۰۰ هزار تومانی )معادل 5۰ درصد( افزایش اعتبار بدون 
سقف برایشان اعمال شد. اما چندی پیش و همزمان با آغاز هفته 
دولت، سید صولت مرتضوی، وزیر رفاه اعلام کرد که یارانه تشویقی 
که به سه دهک اول پرداخت می شد، در قالب کالابرگ به 5 دهک 
ارتقاء یافته است؛ به عبارتی اگر 5 دهک اول، 5۰ درصد از یارانه شان 
را از طریق کالا بــرگ )11 کالایی(، خریــداری و مصرف کنند، 
مشمول دریافت 12۰ هزار تومان یارانه تشویقی می شوند. به عبارتی 
بهره مندی از طرح مذکور اختیاری است و هر کسی بخواهد می تواند 

این 4۰۰ هزارتومان را نقدی دریافت و کالایی دیگر خریداری کند، 
اما اگر 2۰۰ هزارتومان را از سبد غذایی خریداری کند 2 امتیاز به او 
داده می شود؛ امتیاز اول این است که دولت فاصله تورمی را پوشش 
می دهد و امتیاز دوم این است که 12۰ هزار تومان دیگر نیز دریافت 
خواهد کرد. ثبت اعتراض به دهک بندی خانوار هم، فقط در سامانه 
https:// وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بــه آدرس اینترنتی

hemayat.mcls.gov.ir قابل انجام اســت و پیگیری دریافت 
نتیجه اعتراض نیز فقط از طریق همین سایت امکان پذیر است.

رئیس اتحادیــه تولیدکنندگان و فروشــندگان 
کالای خواب تهران گفت: تمــام مواد اولیه مورد 
نیاز برای تولید کالای خواب در کشــور موجود 
اســت و ما نیازی به کالاهای وارداتــی نداریم. 
حســین قدیانی، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشــندگان کالای خواب تهــران بیان کرد: 
حدود 99 درصد کالاهایی که توســط صنف ما 
عرضه می شــوند تولید داخل هســتند و مقدار 
خیلی کمــی از آنها وارداتی اســت. تمــام مواد 
اولیه مورد نیاز بــرای تولیــد کالای خواب هم 
 در کشــور موجود اســت و ما نیازی به کالاهای 

وارداتی نداریم.
وی دربــاره کســب و کار صنف مذکــور گفت: 
متاســفانه به خاطر شــرایط اقتصادی حاکم بر 
جامعه یک رکود سراســری بر بازار حاکم است و 
صنف ما هم از این قاعده مستثنی نیست. قدیانی 
ادامه داد: از آنجا کــه کالای خواب جزو کالاهای 
اساسی و ضروری محســوب نمی شود، از الویت 

های آخر سبد کالای خانوارها به حساب می آید؛ 
لذا این رکود، بیشتر خودش را نشان می دهد. فعلا 
واحدهای صنفی ما صبورانه این وضعیت را تحمل 
می کنند و امیدوارند که در آینده شرایط بهتری 

را تجربه کنند.
قدیانی به بیان مشــکلات صنــف خود پرداخت 
و گفت: مشــکل ما افزایش مرتب قیمتهاســت. 
مواد اولیه و به تبــع آن کالاهای تولیدی چندین 
مرتبه در سال با افزایش قیمت مواجه می شوند. 
این باعث پایین آمدن میزان فروش می شود. به 
خاطر گرانی ها و تورم موجود، خانوارها مانند قبل 
تا وقتی که مجبور نباشــند. کالای خواب خود را 

تعویض نمی کنند.
رئیس اتحادیــه تولیدکنندگان و فروشــندگان 
کالای خــواب تهران بــه مالیات ها هم اشــاره 
کرد: مالیات صنف ما مانند تمام اصناف امســال 
افزایش داشت ولی واحدهای صنفی ما به خوبی 
توانستند مســائل مالیاتی خود را مدیریت کرده 

و در اتحادیه شــکایت یا موضــوع خاصی درباره 
مالیات نداشــتیم .وی به موضوع مالیات ارزش 
افزوده اشــاره و اظهار کرد: مالیات ارزش افزوده 
تعدادی از کســبه صنف ما را آزار می دهد. چون 
 باعث نارضایتی مشتریان می شود و میزان فروش 

را کاهش می دهد.
قدیانــی همچنین بیــان کرد: زمانــی که طبق 
قوانین جدیــد مالیاتی میزان مالیات بر اســاس 
ورودی حساب و کارکرد دســتگاه کارت خوان 
محاســبه می گردد کســبه باید حســاب های 
تجاری و مربوط به شــغل خود را از دیگر فعالیت 
های مالی غیر تجاری خود تفکیک کنند. وقتی 
فعالیت های غیر تجاری وارد حساب های تجاری 
افراد می شود کارکرد حســاب بالا می رود و این 
در میــزان مالیات موثر اســت. وی تصریح کرد: 
بیشــتر افرادی که درامور مالیاتی خود با مشکل 
 مواجه هســتند به خاطــر رعایت  نکــردن این 

موارد است.

وزیر راه و شهرسازی با بیان این که مین روبی مسیر خط آهن 
شلمچه-بصره را ایران انجام می دهد، گفت: این خط آهن 2 
ساله ساخته شده و به بهره برداری می رسد. مهرداد بذرپاش 
با یادآوری این که ساخت خط ریلی شلمچه - بصره حدود 4۰ 
سال است در دولت های مختلف مطرح است، اظهار کرد: حتی 
سابقه این طرح  به پیش از جنگ ایران و عراق برمی گردد، اما 
هر بار به یک دلیلی انجام نمی شــد؛ دلیل یا طرف ایرانی بود 

یا طرف عراقی.
وی ادامه داد: با پیگیری هایی که انجام شــد فروردین امسال 
وزیر راه عراق با دستور مستقیم نخست وزیر این کشور به ایران 
آمد و یک جلسه فشرده با هیئت فنی آن جا داشتیم، توافق نامه 
کلی انجام شــد و بعد از آن قرار شد اختلافاتی که در گذشته 
بوده را در یک بازه زمانی حل کنیم. وی افزود: یکی از اختلافات 
اساســی موضوع زمین بود که در جنــگ تحمیلی مین های 
زیادی آن جا گذاشته شد، مین روبی این مسیر به طول حدود 

1۶ کیلومتر باید اتفاق بیفتد که مقدماتش انجام شده است.
وزیر راه و شهرســازی گفــت: در گذشــته قرار بــوده که 

ایــران کل خط ریلی شــلمچه - بصره را با ســرمایه گذاری 
خود بســازد، هم خط هم پل، اما دولت عــراق با عنایتی که 
نخســت وزیر عراق به این طرح داشــت و بــرای عراقی ها 
واقعاً ایــن طرح بســیار راهبــردی و مهم اســت در دولت 
عراق حدود دویســت میلیون دلار ســرمایه گذاری تصویب 
و بنا شــد که ریل را خودشــان یعنی توسط ســرمایه گذار 
طرف عراقی انجام شــود و مــا عملیات مین روبــی به طول 
 1۶ کیلومتــر را در انــدازه حریم ها اطراف خــط ریل انجام 

دهیم.
بذرپاش ادامه داد: از آن طرف طرح ساخت یک پل متحرک 
7۰۰ متری وجود دارد که باید اجازه عبور و مرور کشتی ها را 
بدهد و این امر بر عهده طرف ایرانی قرار داده شد. یعنی همه 
سرمایه گذاری که در گذشته قرار بود ما انجام بدهیم بخش 
اعظم به طرف عراقی واگذار و  قرار شد  آنها کار را انجام بدهند 
و این هم اتفاق خوبی است و ما لازم به سرمایه گذاری زیادی 
نیستیم. وی اضافه کرد: در حوزه کریدورهای شمال به جنوب 
فعالیت های جدی آغاز شده و الحمدالله خبرهای خوبی هم 

در پیش داریم و فعالتر کردن گذرگاه شرق به غرب در دستور 
کارمان قرار دارد.

بذرپاش با اشاره به اینکه این یکی از طرح های راهبردی ریلی 
کشور است، افزود: این که 4۰ سال همه به دنبالش بودند نشان 
از مهم بودن این طرح می دهد و باید هرچه سریع تر به پایان 
برسد و این طرح اتصال ایران به غرب آسیا و مدیترانه را فراهم 
می کند و حتی برای عراقی ها هم ســود خوبی دارد و خطوط 
ریلی عراق به شبکه ریلی ایران وصل می شود و از طریق ایران 
می تواند به کشورهای قفقاز و یا کشورهایی مثل پاکستان و 
افغانستان یا به دریاهای آزاد یا به دریاهای شمال هم راه پیدا 

کند برای عراق هم فرصت بی نظیری است.
وزیر راه و شهرســازی گفت: این خط ریلی برای زائران عزیز 
ایرانی که می خواهند به نجف اشــرف و کربلای معلی بروند 
کاربرد دارد. این مســیر از شلمچه آغاز می شــود و بعد از آن 
هم به نجف و کربلا می رســد. یک تسهیل بسیار خوبی برای 
زوار عزیز در چند ســال آینده اتفاق می افتد که از مبدأ های 
خودشــان می توانند با خطوط ریلی بیایند به خرمشــهر و 

شلمچه بصره و نجف اشرف و کربلای معلی و هر مکان زیارتی 
که تمایل داشــته باشــند. این یک اتفاق بزرگی است که به 
برکت امام حسین )ع( که در ایام اربعین عزای سرور و سالار 
 شهیدان به سر می بریم و به برکت وجود ایشان سریع تر طرح 

را به پایان برسانیم.
بذرپاش در پاسخ به این پرســش که این طرح چه زمانی به 
بهره برداری می رســد، افزود: توافق 1۸ ماهه است، اما فکر 
می کنم بالاخره تا دو سال را باید در نظر بگیریم، چون که همه 
موضوعات به ما بر نمی گردد. طرح در داخل خاک ایران نیست 
و مشترک بین دو کشور است، بخش زیادی از قوانین مقررات 
مربوط به کشور عراق است و عراق هم قوانین و مقررات خاص 

خود را دارد و باید این را هم در نظر بگیریم.
وی با بیان این که خط آهن شــلمچه-بصره اثرات اقتصادی 
زیادی دارد از جمله اینکه دسترسی ریلی ما به منطقه غرب 
آسیا اتفاق می افتد، اضافه کرد: از آن جا می توانیم با توافقی که 
با عراقی ها داریم به کشور سوریه یا به مدیترانه و یا سایر نقاط 

برویم و حتی به اردن دسترسی پیدا کنیم.

وزیر راه و شهرســازی اضافه کرد: این روزها تکمیل زنجیره 
کریدوری در همه دنیا موضوع روز اســت و دشمنان برای ما 
نقشه های جدی دیدند که ما موفق نشویم که این کریدورها و 
زنجیره های اتصال های راهبردی بین المللی را در کشور فراهم 
کنیم و سنگ اندازی های زیادی می کنند، دشمن کم نداریم 
این فرصت هــای بی نظیر اقتصادی زمانی که تکمیل شــود 
زنجیره های کریدور شمال و جنوب شرق و غرب به اندازه نفت 
و بلکه بیشتر برای ما می تواند تولید ثروت کند و برای آیندگان 

ما یک سرنوشت بهتری را رقم بزند.
بذرپاش گفت: دشمنان بیکار نمی شوند و با مسیرهای موازی 
سعی می کنند شرکای راهبردی ما را دلسرد کنند از این که 
با ایران کار کنند و الحمدلله اتفاقات خوبی افتاد بعد از قطعه 
رشت به آستارا که با کشور روســیه توافق شد برای تکمیل 
کریدور جنوب به شمال کشور امروز هم با کشور عراق توافق 
شد الحمدلله این طرح هایی که ســال های سال مانده بود به 
همت دولت به سرانجام می رســد و امیدواریم هر چه زودتر 

تمام و تقدیم ملت بزرگ ایران کنیم.

از مهمترین دلایل ناترازی 
بانک ها تسهیلات تکلیفی 
اســت کــه دولــت برای 
بانک هــا در نظر می گیرد. 
کارشناســان اقتصــادی 

بر ایــن باورند ناســلامتی تراز بانک ها ریشــه در 
تسهیلات تکلیفی دارد که دولت در سیاست های 
پولی و مالی تســهیلاتی را به بانک هــا تحمیل و 
تکلیف کرده است و ریشه این تسهیلات در اجبار 
و دســتوری بودن از ســوی دولت دارد. در همین 
رابطه احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد گفته است 
ناتــرازی در اقتصاد ما یک مشــکل جدی اســت 

که در صنعــت بانک نیــز دیده شــده و برخی به 
 غلط تســهیلات تکلیفی را علت اصلــی ناترازی 

می دانند.
کارشناســان و صاحب نظران اقتصــادی و بانکی 
تسهیلات تکلیفی، بدهی دولت و اقتصاد دستوری 
را از عوامل موثر بر ناترازی بانک ها می دانند و راه های 
برون رفت از آن را شفاف صورت های مالی، اصلاح 

نظام بانکی، برداشــتن تکالیــف تکلیفی بانک ها 
عنوان کردند. 

مظاهری، رئیس کل اســبق بانک مرکزی معتقد 
است باید ریشــه تســهیلات تکلیفی در بانک ها 
خشکانده شــود. البته یکباره نمی شــود این کار 
را انجام داد. در دولت اصلاحات پیشــنهاد شــده 
بــود ســالی 2۰ درصــد از تســهیلات تکلیفی 
کم شــود که البتــه در مجلــس وقــت آن را به 
1۰ درصد رســاندند و در 2 ســال این رقم محقق 
شــد که آثار مثبتــی داشــت. بنابرایــن یکباره 
 نمی تــوان جلــوی همــه تســهیلات تکلیفــی 

بانک ها را گرفت.
محمدرضا جمشــیدی نیز با بیان اینکه تسهیلات 

تکلیفی هیچ عایدی و درآمدی برای بانک ها ندارند 
گفت: اگر تسهیلات تکلیفی برداشته شوند بانک ها 
درگیر ناترازی نمی شــوند. دبیر کانــون بانک ها و 
مؤسســات اعتباری خصوصی کشور درباره دلایل 
ناترازی بانک هــا اظهار کرد: ناتــرازی بانک ها در 
تعریف عامیانه به معنای نامتــوازن بودن بدهی ها 
و دارایی های بانکی در همه زمینه های بانکی اعم از 
نقدینگی و تسهیلات و تعهدات و خدمات مختلف 
است. تسهیلات تکلیفی عمدتاً از نوع قرض الحسنه 
هستند. بانک ها قادر به اعطای تسهیلات به بخش 
تولید و ســپرده گذاران نیستند و الان تسهیلات از 
نوع تکلیفی بیشتر از منابع بانکی است و آنچه هم 
که می پردازند به اجبار و با برداشت از بانک مرکزی 

است.
به هر ترتیب بخشی از شــبکه بانکی به تسهیلات 
تکلیفی تن نمی دهد، و دولــت از آن طرف به هر 
طریقی به دنبال آن است تا بتواند تعهدات داده شده 

به مردم را به انجام برساند. رئیس سازمان مالیاتی 
اعلام کرده، بانک هایی که در پرداخت تســهیلات 
کم کاری کرده اند مشــمول مالیات می شوند و در 
این رابطه ۶۰ هزار میلیارد تومان از بانک ها مطالبه 

شده است.
جریمه مالیاتی که دولت برای بانک ها در نظر گرفته 
در شــرایطی اســت که در ماه های اخیر خبرهای 
بسیاری رابطه با عدم همراهی بانک های خصوصی 
در پرداخت تسهیلات تکلیفی منتشر شده و حالا 
به نظر می رسد مخاطب این جریمه هم بانک های 
خصوصی هستند. بانک های خصوصی برای تامین 
منابع تسهیلات پرداختی روی سپرده های بانکی 
حساب می کنند، ســپرده هایی که برای آنها سود 
22.5 درصد می پردازند و با پرداخت تســهیلات 
تکلیفی مجبور هستند این تسهیلات را با کارمزد 4 
درصد در اختیار مشمولان بگذارند که این به معنی 

ضرر 19 درصدی است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com
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هشدار  ورشکستگی  بانک های  خصوصی

هزینه ۱۲ میلیون تومانی ساخت هر متر ساختمان های تا ۶ طبقه

ورود فروشگاه های »مجازی« به طرح کالابرگ

شدت بالای رکود در بازار کالای خواب

خط آهن شلمچه-بصره ۲ ساله ساخته می شود

هشدار افزایش ناترازی شبکه بانکی
یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی

بزرگترین جفایی که بانکها می شود این است که بانکها را مکلف به پرداخت تسهیلات تکلیفی کرده 
ایم در حالی که توان پرداخت این وام ها وجود ندارد. اینکه بانکها اعلام کنند توان پرداخت تسهیلات 
را ندارند و و در صورت اعطای این تسهیلات و وام ها ناترازی ها بیشتر شده و به مشکلات موجود دامن 
خواهد زد، هشداری برای حاکمیت است. این در حالی است که بانک مرکزی نیز اعلام کرده و اولتیماتوم 
داده است که بانکها باید تا آخر شهریور ماه ناترازی های خود را برطرف کنند. در این شرایط چطور می 

توان از بانکها انتظار پرداخت تسهیلاتی را داد که خارج از توان آنها است. 
از سوی دیگر سازمان امور مالیاتی نیز اعلام می کند ۶۰ هزار میلیارد تومان بابت تسهیلاتی که هنوز 
پرداخت نشده مالیات از شــبکه بانکی خواهد گرفت. این اقدامات انگیزه بانکها را از بین برده و آنها را 
نابود خواهد کرد. بانکها در این بین میان دو راهی قرار گرفته اند. یا باید به پرداخت تسهیلاتی که خارج 
از توان آنها است تن بدهند یا اگر مقاومت کارشناسی داشته باشند باید مالیات پرداخت کنند. لازم به 
ذکر است اگر بانکها به پرداخت تسهیلات تکلیفی تن دهند ناترازی آنها بیشتر شده و ناچار باید از بازار 

بین بانکی استقراض کنند. 
البته در بانکهای دولتی این ارقام می تواند جیب به جیب شود اما در بانکهای خصوصی این حق الناس 
و حق سهامدار است. حق افرادی است که سپرده گذاری کرده اند. بانکها از این افراد وکالت دارند. البته 
در بانکهای دولتی هم همین است و بانکها وکالت دارند  که پول افراد سپرده گذار را در جایی که سودآور 
است سرمایه گذاری کنند. نه در مواقعی که تکلیف به پرداخت تسهیلاتی شده که خارج از توان بانکها 
اســت و برای بازپرداخت آنها نیز هیچ امیدی وجود ندارد. اینجاست که حق الناس در بانکهای دولتی 

نیز مطرح می شود. 
این هشداری به دستگاه حاکمیت اقتصادی اســت که اگر با این رویه پیش برویم بانکهای خصوصی 
ورشکسته شده و ســهام مردم از بین می رود. به دنبال آن اعتماد مردم نیز از بین خواهد رفت و دچار 
مشکلات عدیده ای در اقتصاد خواهیم شد. مگر اینکه دستگاه دولتی قصد داشته باشد بانکهای خصوصی 
را منحل کرده و آنها در بانکهای دولتی ادغام کند. ایده ای که مدتهاست مطرح بوده و با روی کار آمدن 

دولت سیزدهم این ایده تقویت شده و آثار آن در این اقدامات دیده می شود.
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کیفیت شبکه در حال بهبود است
جانشــین وزیر در امور ارتباطات از بهبود کیفیت شبکه در پی دستور رییس جمهوری 
خبر داد و اظهار امیدواری کرد که این روند برای فراهم کردن بهترین ها برای مردم ادامه 

خواهد داشت.
امیر لاجوردی، جانشین وزیر در امور ارتباطات و رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی- از بهبود کیفیت شبکه در پی دستور رییس جمهوری خبر داد و در یک شبکه 
اجتماعی داخلی نوشت: پس از دستور ریاست محترم جمهور، با بررسی شبکه کشور از 
هسته تا شبکه اپراتورها و انجام اقدامات فنی و تنظیم گری، نرخ تاخیر در شبکه داخل 

)IR-RTT( و بین الملل )RTT( و در مجموع، کیفیت شبکه بهبود پیدا کرده است.
طبق اعلام ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، وی افزود: ان شاءالله این روند 
ادامه خواهد داشت و شبانه روزی برای فراهم کردن بهترین ها برای مردم عزیز در تلاشیم.

 چندی پیش رئیس جمهوری در جلسه شورای عالی فضای مجازی با تاکید بر اقدامات 
خوب صورت گرفته برای توســعه شــبکه ملی اطلاعات و ســکوهای ایرانی و توسعه 
زیرســاخت های ارتباطی، کارگروهی متشــکل از مرکز ملی فضای مجــازی و وزارت 
ارتباطات را مامور کرد تا گلایه های مردم درباره کندی اینترنت را بررسی و نتیجه بررسی 

و راهکارهای رفع دغدغه های مردم را ارائه کنند.

اعزام هیات تجاری به نمایشگاه بین المللی فناوری های 
پیشرفته چین

به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، نمایشگاه China Hi-Tech Fair یکی از بزرگترین نمایشگاه های 
فناوری و نوآوری است که به صورت سالانه برگزار می شود و درواقع یک پلتفرم نمایش 

فناوری های پیشرفته و تبادل اطلاعات فنی و تجاری بین شرکت ها است.
این نمایشگاه که بیست و پنجمین دوره نمایشگاه CHTF چین است، بر فناوری های 
ارتباطات و اطلاعات، هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و واقعیت افزوده تمرکز دارد و حوزه 
هایی همچون فناوری اطلاعات و ارتباطات، شهر هوشمند، مصرف انرژی و حفاظت از 
محیط زیست، مراقبت های بهداشتی هوشمند، نمایشگر های نیمه هادی و نوآوری و 

فناوری های جدید در ساخت و ساز در بر می گیرد.
نهادهای معتبر همچون وزارت بازرگانی چین، وزارت علوم و فناوری چین، وزارت صنعت و 
فناوری چین، وزارت صنعت و فناوری اطلاعات چین، کمیسیون توسعه و اصلاحات ملی 
چین، وزارت کشاورزی چین، دفتر مالکیت معنوی چین، آکادمی علوم چین، آکادمی 

مهندسی چین و شهرداری شنزن از حامیان این نمایشگاه محسوب می شوند.
این نمایشگاه، در تاریخ 24 تا 28 آبان ماه ســال جاری در شنزن چین برگزار می شود و 
متقاضیان می توانند تا 25 شهریور ماه نسبت به ثبت نام اقدام نمایند. گفتنی است ثبت 
نام از طریق کریدور صادرات و لینک  https://tesc.ir/service/1/8/ امکان پذیر است.

خسارت ۲۰۶ میلیارد دلاری جرائم سایبری به اقتصاد آلمان
ســرقت در حوزه تجهیزات فناوری اطلاعات و داده و همچنیــن خرابکاری صنعتی و 
دیجیتالی در سال 2۰2۳ میلادی 2۰۶ میلیارد یورو به آلمان خسارت زده است. طبق 
اطلاعات »بیتکام« بنیاد دیجیتال آلمان با توجه به تحقیقی از میان بیش از هزار شرکت 
اعلام کرد خسارت چنین اقداماتی از رقم سال گذشته )2۰۰ میلیارد یورو( فراتر رفته است.

رالف وینترگرست رییس بیتکام در این باره می گوید: اقتصاد آلمان به هدفی جذاب برای 
مجرمان و کشورهای متخاصم تبدیل شده اســت. مرزهای بین جرائم سازمان یافته و 

هکرهای دولتی نیز محو شده اند.
حدود سه چهارم شرکت های حاضر در این تحقیق با حملات دیجیتالی در 12 ماه گذشته 
روبرو شده اند که البته این رقم نســبت به 84 درصد شرکت های تحت بررسی در سال 
گذشته کمتر شده است. وینترگرست در این باره افزود: کاهش اندک شرکت های قربانی 
حملات سایبری، نشانه مثبتی است و حاکی از آن است که اقدامات حفاظتی تاثیرگذار 
بوده اند. او در پاسخ به آنکه آیا حملات سایبری ماهیت کسب وکار بیش از نصف شرکت 
ها یا به طور دقیق تر 52 درصد آنها را تهدید می کند یا خیر گفت: بله. حال آنکه یک سال 

قبل این شاخص حدود 45 درصد و 2 سال قبل ۹ درصد بود.
از بین شرکت هایی که با حملات سایبری روبرو شده بود، اطلاعات حساس ۷۰ درصد 
آنها سرقت شده بود که شامل افزایشی ۷ درصدی نسبت به سال قبل است. به طور مشابه 
۶1 درصد شرکت ها با جاسوسی از ارتباطات دیجیتال خود روبرو شده بودند که این رقم 

نسبت به صال قبل 4 درصد افزایش یافته بود.
سینان سلن رییس دفتر فدرال حفاظت از قانون اساسی در این باره می گوید: واکنش ما 
به این تهدید فزاینده قدرتمندتر کردن همکاری با شرکایمان، ردیابی و واکنش سریع به 

حملات و همچنین به کارگیری سیستم دفاعی مان است.

خطر در کمین بیت کوین
از نظر تاریخی، سپتامبر همیشــه خونین ترین ماه برای گاوهای بیت کوین است و یک 
تحلیلگر رمزارز، می گوید که ممکن است حتی سپتامبر 2۰2۳ اوضاع بدتر باشد. به گزارش 
ایسنا به نقل از کریپتوکارنسی، مایلز دویچر معتقد است که بازارهای رمزنگاری، به ویژه 
بیت کوین و آلت کوین های با ارزش بالا، با موقعیتی بحث برانگیز در اقتصاد کلان، عدم 
قطعیت نظارتی و »بازگشایی« گسترده برخی از توکن های محبوب دست و پنجه نرم 
خواهند کرد. او در چشم انداز بازار خود می گوید که در ماه سپتامبر 2۰2۳، بازار بی تفاوت 
و ملال آور بیت کوین باید با عرضه قابل توجه اضافه دست و پنجه نرم کند که با تاخیر در 
صدور احکام صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین )ETF( تقویت می شود، این مورد 
می تواند مشکلات بزرگی برای گاوها ایجاد کند. همانطور که تحلیلگران بارها متوجه شدند، 
سال های متمادی است که ماه سپتامبر برای دارندگان بیت کوین  دردسر ایجاد کرده است 
و در سال 2۰2۳، علاوه بر خستگی بازار، معامله گران باید منتظر عرضه بیت کوین و بسیاری 
دیگر از ارزهای رمزنگاری شده توسط مجریان قانون ایالات متحده از صرافی سقوط کرده 
اف تی ایکس باشند. همچنین، بسیاری از بازگشایی های عظیم، ازجمله ایپ کوین و... قرار 
است در ماه سپتامبر انجام شوند. در شرایط دیگر، بازارها به راحتی این »دیوارهای فروش« 
بالقوه را در جفت های آلت کوین با ارزش بالا جذب می کنند اما در اوایل سه ماهه چهارم 

سال 2۰2۳، وضعیت برای گاوها بسیار خطرناک به نظر می رسد.
در شرایط عادی بازار، این فشار فروش به راحتی جذب می شود اما در این محیط با نقدینگی 
کم، آن حجمی که قبلا روی قیمت وجود داشــت، نخواهد بود؛ بنابراین در غیاب علاقه 

مجدد از سوی فعالان بازار )احتمالا از طریق توسعه ETF( باید محتاط باشیم.
طول عمر کوتاه پمپ بیت کوین که با پیروزی در دادگاه گری اسکیل ایجاد شد، بهترین 
شاخص بی تفاوتی بازار از نظر دویچر محسوب می شود اما این خوشی تنها به مدت دو روز 
ادامه داشت تا اینکه قیمت بیت کوین به سطوحی بازگشت که از اواسط ژوئن مشاهده 
نشده بود. علاوه بر کاتالیزورهای »کریپتو بومی«، دویچر توصیه می کند که محرک های 
اقتصاد کلان آینده را از نزدیک تماشا کنید. به عنوان مثال، وی توصیه می کند که بر روی 
انتشار شاخص قیمت مصرف کننده )CPI( در 1۳ سپتامبر و جلسه کمیته بازار آزاد فدرال 
)FOMC( در 2۰ ســپتامبر تمرکز کنید، معمولا هر دو شاخص بر قیمت بیت کوین و 

آلت کوین های اصلی در هر جهت تاثیر می گذارند.
در عین حال، چشم انداز این تحلیلگر خوش بینی محتاطانه ای را نیز نشان می دهد؛ وی 
پیش بینی می کند که خریداران علاقه مند به انباشت بیت کوین در سطح معینی خواهند 
بود. هر دو سطح 25هزار دلار و 2۳هزار دلار، سطوح علاقه به نظر می رسند اما پایین آمدن 

ارزش بیت کوین نیز برای وی شگفت انگیز نیست.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضــر 1.۰4 تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.22 درصد بیشتر شده است. در حال حاضر 48.۳2 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۰5 درصد 

افزایش داشته است.

اخبار

شرکت های دانش بنیان و فناور 
تلاش دارند بــا ارائه خدماتی به 
زائران امام حســین )ع( سهمی 
در ثواب زیارت آنان داشته باشند؛ 
از این رو، محصولات و تجهیزاتی 
را برای رفاه حال زائران اربعین حســینی در چندین حوزه از 
جمله ارتباطات  و فناوری اطلاعات، بهداشت و درمان، حمل 
و نقل و لجستیک، بیمه، صنایع خلاق و فرهنگی طراحی و 
ارائه کرده اند. به گزارش ایرنا، طبق روایات شیعه، زیارت مرقد 
حضرت امام حسین )ع( در میان امامان شیعه اهمیت ویژه ای 
دارد، به خصوص زیارت ایشان در چهلمین روز شهادتشان که 
بر آن تاکید شده و حتی از نشانه های مومن دانسته شده است.
از این رو، خیل عظیمی از عاشــقان امام حسین هرساله در 
مراسم اربعین با پای پیاده خود را به حرم مطهر آن حضرت 
می رســانند و این پیاده روی از کشورهای مختلف به مقصد 
کشــور عراق و به طرف کربلا با هدف زیارت انجام می شود و 
بیشتر زائران، از مسیر نجف به کربلا می روند. پیاده روی اربعین 
را بزرگترین گردهمایی سالانه مذهبی در جهان  دانسته اند به  
گونه ای که در سال های اخیر با وجود شیوع ویروس کرونا، بیش 
از 2۰ میلیون زائر در این راهپیمایی  شرکت کردند. کشور ما نیز 
به عنوان پایگاه شیعیان جهان هر سال حضور پررنگی در مراسم 
اربعین دارد به نحوی که در سال 14۰1 بیش از 5.۳ میلیون نفر 
زائر ایرانی در این مراسم شــرکت کردند. پیش بینی می شود 
امسال با وجود تدابیر و اقدامات  صورت گرفته حضور بیش از چهار 
میلیون زائر ایرانی را در مراسم پیاده روی اربعین شاهد باشیم. 
ده ها شرکت دانش بنیان و متولیان آنها نیز با ارائه خدمات فناورانه 
و دانش پایه سعی دارند در کنار سایر ارگان های خدمت گذار، به 
زائران حسینی خدمات ارائه دهند و با توان دانشی خود مسیر 
زیارت را برای آنان هموار سازند. در ادامه برخی از این خدمات 

را از نظر می گذرانیم.

سامانه مسیریابی و زیارت مجازی
شــرکت دانش بنیان فناوری خلاء کهربا ســامانه ای برای 
مسیریابی و معرفی مسیر اربعین در قالب واقعیت مجازی و 
مکان یابی و ارائه خدمات موکب ها روی نقشه به صورت زیارت 

مجازی طراحی و ارائه کرده است.

سکوی ردیابی افراد
شــرکت دانش بنیان ایده پردازان پارسی فردا سکویی برای 
ردیابی افراد تهیه کرده اســت که این ســکو می تواند برای 
سفر زیارتی اربعین جهت  پیدا کردن همراهان اربعینی برای 

جمع شدن  در یک محل  استفاده شود.

نقشه اطلاعات مکانی
شرکت دانش بنیان فن آوران هوش مکانی نیز موفق به طراحی 
نرم افزاری برای نقشه اطلاعات مکانی با رویکرد جمع سپاری 
مردمی با تاکید بر نقشــه و اطلاعات مکانی در دسته های 
اساسی زیرساختی و گزارشــات مردم نهاد آفالین و آنالین، 
موقعیت کاربر و مسیریابی ثبت مکان، عکس و فایل شناسنامه 

مکان های موجود شده است.

سامانه »اولین موکب«
یک گروه تحقیقاتی دانش بنیان نیز دســت به اقدام جالبی 
زده و سامانه ای به نام »اولین موکب« را راه اندازی کرده اند تا 
با کمک آن افرادی که برای رفتن به کربلا نیاز به وسیله دارند، 
بتوانند به راحتی وسیله مورد نیاز را تهیه کنند و راهی این سفر 
معنوی شوند. اولین موکب در واقع سامانه ای است برای پیدا 
کردن همسفر. بعضی از زائران برای رسیدن به مرز از وسیله 
شخصی استفاده می کنند بعضی هم راننده اتوبوس هستند. 
آنها با مراجعه به این سامانه تعداد صندلی خالی یا افرادی را 
که می توانند به عنوان همسفر همراهی کنند، در سامانه ثبت 
می کنند. افرادی هم که وسیله ندارند، در سامانه نام خود را ثبت 
می کنند و بر اساس اطلاعات ثبت شده زوار همسفر می شوند.

این سامانه به کار موکب ها هم می آید به طوری که خادمان 
موکب ها در صورت نیاز به پزشــک، نیروهای خدماتی، دارو 
و هر وسیله دیگری می توانند احتیاج خود را در سامانه ثبت 
کنند. از ســوی دیگر کســانی که تمایل به همکاری دارند 
آمادگی خود را برای یاری رســاندن اعلام می کنند. داشتن 

 راهنمای زوار و نقشــه مســیریاب از دیگر امتیازهای این 
سامانه است.

نرم افزار فانوس
نرم افزار فانوس ابزاری دانش بنیان، هوشــمند، مشارکت افزا، 
هدایتگر و مردمی است که با کمک نخبگان و دارندگان عناوین 
در المپیادهای ملی و بین المللی طراحی و تولید شــده است. 
رسالت فانوس در اربعین حسینی )ع( ایجاد ظرفیت برای تبدیل 
هر زائر به یک خادم و رفع حداکثری مشکلات و نقایص در حریم 
امام )ع( توسط عاشقان و دلدادگان خاندان عصمت و طهارت 
)ع( است. حتی اگر توان هل دادن یک ویلچر برای 1۰۰ متر را 
دارید، می توانید به کمک فانوس به فردی که نیاز به کمک دارد، 
خدمت کنید و از یک زائر مبدل به یک خادم حسینی )ع( شوید. 
یا اگر پزشک هستید و قصد دارید در مدت حضور در پیاده روی 
نیم ساعت از زمان خود را به خدمت بپردازد، این ظرفیت برایتان 
ایجاد می شود تا به بیماری که در نزدیکی شماست خدمت کنید. 
با بهره بردن از ظرفیت های هوش مصنوعی فانوس، گمشدگان 
خود را به راحتی پیدا کنید یا خانوادهــای را از نگرانی نجات 
دهید. همچنین می توانید بهترین پیشنهادها را برای انتخاب 
مناسب ترین مســیرها، مرزها و سایر انتخاب هایتان به کمک 

ربات های موجود در نرم افزار به دست آورید.

گجت های هوشمند ردیابی افراد و خودرو
تولید GPS و ردیاب خودرو یکی از محصولات تولیدی فناوران 
شرکت های دانش بنیان است که در مراسم اربعین امسال این 
گجت های هوشمند برای ردیابی افراد یا خودروها ارائه شده است. 
این محصول برای کودکان و افراد مسن مسافر اربعین حسینی 
مورد استفاده قرار گیرد. به طوری که کودک با فشردن یک دکمه 
موقعیت مکانی خود را اعلام می کند و برای فعالسازی این ردیاب 
نیاز به شماره گیری ندارد. همچنین شماره  تلفن های مورد نیاز 

در این محصول قابل ذخیره سازی است.

جی پی اس ردیاب کودکان و سالخوردگان
گروه خلاق و فناور توسعه ایمینو یک پرتال کنترل طراحی 
کرده اســت. این پرتال این قابلیت را دارد که مســیر تردد 
فرزندانی را که موبایل دارند، بر پایه جی پی اس ثبت کرده و به 

والدین آنها نشان دهد.
کاهنده دمای داخل موکب های بزرگ

شرکت دانش بنیان ابتکارصنعت فاطر نیز تجهیزات مناسب 
مخصوص موکب های بزرگ اربعین جهت کاهش دمای هوای 

داخل موکب ها را طراحی و ارائه کرده است.

دستگاه اکسیژن ساز و کمک تنفسی
شرکت دانش بنیان احیا گستر طب فرآیند دستگاه اکسیژن 
ساز خانگی، دستگاه کمک تنفسی سی پپ، دستگاه کمک 
تنفسی بای پپ، ماسک، دســتگاه کمک تنفسی سی پپ و 
ونتیلاتور و دستگاه پالس اکسیمتر را که می تواند برای زائران 

اربعین حسینی مورد استفاده قرار گیرد، طراحی کرده است.

اطفای حریق واترمیست
شرکت خلاق و فناور تامین آب کویر هامون تجهیزاتی جهت 
تولید جریان واترمیست با قابلیت طراحی بر اساس دِبی های 
مختلف جهت خنــک کاری و همچنین اطفــای حریق در 
فضاهای باز طراحی و ساخته است که برای خنک کاری در 

طول مسیر پیاده روی اربعین مورد استفاده قرار می گیرد.

ویلچرهای مکانیکی و برقی فوق سبک
شرکت دانش بنیان آوا یکتا سامانه نوین نیز موفق به طراحی 
و تولید ویلچرهای مکانیکی و برقی فوق ســبک برای زائران 
معلول علاقمند به پیاده روی اربعین حسینی )ع( شده است. 
این ویلچر کم وزن با وزن 25 کیلوگرم از امکان طی مسافت 15 

کیلومتر با یکبار شارژ برخوردار است.

تداپان؛ پانسمان پیشرفته نانوفیبری برای درمان زخم 
پژوهشگران شرکت دانش بنیان نانوساختار کنعان، پانسمان 
پیشرفته نانویی را تولید کردند که در طیف وسیعی از زخم ها 
از جمله جراحی، سوختگی، زخم بستر، زخم دیابتی و حتی 
آفتاب سوختگی کاربرد دارد. این پانســمان پیشرفته با نام 
تداپان )TedaPan( به زائران اربعین حسینی کمک می کند 
تا با استفاده از آن، زخم هایی که ممکن است در اثر پیاده روی 

طولانی، روی پاها ایجاد  شوند، به سرعت التیام یابند.

پماد سوختگی و زخم و تاول
شــرکت دانش بنیان پیشــگام طب دایا نیز با فرمولاسیون 
سوسپانسیون حاوی عصاره برگ گیاه چویر )چویل( و عصاره 
گیاه آویشن پمادی به منظور ترمیم زخم و سوختگی و بهبود 
انواع سوختگی و عرق سوزشدن، درمان تاول، ترمیم و بهبود 

زخم، التیام بخشی و ترمیم پوست طراحی کرده است.

کرم گیاهی برای رفع خشکی و ترک و اگزمای 
پوست

شــرکت دانش بنیان ترانه های شفا بخش طبیعت نیز کرم 
درماسنت و کرم پیلیسنت دو محصول گیاهی بر پایه عصاره 
گیاهی با خاصیت آنتی اکسیدانی، کالژن سازی برای تسریع در 
بهبود مشکلات مزمن پوستی از جمله بریدگی ها، سوختگی ها 
و التهابات پوستی همچون خشکی، ترک و اگزمای را طراحی 

کرده است.

اسپری طبیعی ضدمیکروب، ویروس، باکتری و 
قارچ

شرکت دانش بنیان مهر کشــاورزی اکسیر فرآوران سبلان 
نیز یک اســپری آنتــی میکــروب تحت عنوان پاکســیر 
جهت درمان وجلوگیــری ازبیماریهایی با عوامل  ویروســی 
وباکتریایی مثل سرماخوردگی، التهابات گلو برای زائران اربعین 

حسینی طراحی و تولید کرده است.

دستگاه یونتوفورزیس در مدل های مختلف
شرکت دانش بنیان آریا پروشات رایکا نیز دستگاه شربت ریز 
اتوماتیک با سرعت پرکردن دویســت لیوان در دقیقه برای 
ســهولت پذیرایی و جلوگیری از تجمع و بازدهی بیشتر کار 

برای پذیرایی طراحی و ساخته است.

غربالگری سلامت قلب با محصول دانش بنیان
شرکت دانش بنیان جهان قلب آزمون فعال در حوزه تجهیزات 
پزشــکی و درمانی قلب و عروق نیز با به کارگیری امکانات و 
تجهیزات نرم افزاری خود، در غربالگری سلامت قلبی زائران 
اربعین ایفای نقش می کند. این شرکت فناور در یک کانکس 
بزرگ در مرز شلمچه مستقر شده و سعی کرده در این کانکس، 
امکانات و تجهیزات نرم افــزاری و کادر درمانی خود را به نحو 
کاملی مستقر کند تا به زائران اربعین حسینی خدمات ارائه دهد.

پکیج آب شیرین کن ثابت  و قابل حمل
شرکت دانش بنیان بنیان دانش پژوهان نیز موفق به طراحی 
و تولید دستگاه آب شیرین کن قابل حمل به منظور نصب در 
فواصل پیاده روی زائران برای تصفیه آب شــده است که با 
حمل این دستگاه به منطقه نسبت به تصفیه و سالم سازی 

آب اقدام می شود.

گوشی پزشکی دیجیتال با ماژول نرم افزاری
شرکت دانش بنیان نبض هوشمند سلامت نیز محصولاتی 
همچون گوشی پزشکی دیجیتال با ماژول نرم افزاری پلتفرم 
نبض آوا، دستگاه ECG پرتابل دســتی با ماژول نرم افزاری 
پلتفرم نبض آوا، گجت های پزشکی و لوازم پزشکی از راه دور 
طراحی و ساخته است که می تواند مورد استفاده زائران اربعین 

حسینی قرار گیرد.

سیستم  هوای فشرده  مدیکال
شــرکت دانش بنیان نفس یار طب طراح و سازنده سیستم 

هوای فشرده مدیکال و اکسیژن ســاز در ظرفیت های 5 و 8 
و 1۰ لیتری خانگی، آمبولانسی و بیمارستانی صحرائی این 
سیستم را در اختیار موکب های زوار حسینی قرار داده است. 

ربات اسکلت توانبخشی اکسوپد ویژه راه رفتن 
معلولان

شرکت ایرانی دانش بنیان پداســیس نیز موفق به طراحی و 
ساخت ربات پوشیدنی اسکلت بیرونی پایین تنه شده است و در 
حال حاضر نسخه ششم آن برای استفاده در محیط های شهری 
و کلینیکی به عنوان یک ابزار کمک حرکتی در اختیار توان یابان 
کشور قرار گرفته است. این ربات می تواند برای زائران حسینی 
که دچار فلج پایین تنه هستند، به  ویژه توان یابان ضایعه نخاعی 
و افراد درگیر با ضعف عضلانی یا اختــلال حرکتی در ناحیه 
پایین تنه مورد استفاده قرار گیرد و تنها لازم است کاربر توانایی 

کافی در حفظ تعادل به وسیله دست هایش را داشته باشد.

دستگاه تصفیه آب گالن بحران با غشای سرامیکی
شــرکت دانش بنیان دانش پژوهان صنعت نانو طراح و سازنده 
سامانه های تصفیه آب خانگی با قابلیت حفظ املاح مفید آب مثل 
کلسیم و منیزیم و حذف انواع آلاینده های میکروبی، ذرات معلق، 
زنگ آبه و کدورت و تولید سامانه های تصفیه آب سیار گالن بحران 
در ظرفیت های 2۰ و دویست لیتری و تولید سامانه های تصفیه 
آب شرب برای روستاها و موکب ها و تولید سامانه های تصفیه و باز 
چرخانی آب خاکستری موکب ها برای استفاده در فلش تانک ها و 

برای شستشو و فضای سبز می تواند مورد بهره برداری قرار گیرد.

دستگاه تولید ازون محلول در آب به روش الکترولیز
شرکت دانش بنیان سپندکارا صنعت فارس نیز دستگاهی 
بدون خطر و ارزان تحت عنوان تولید ازون محلول در آب به 
روش الکترولیز برای تبدیل آب به یک ماده ضدعفونی کننده 
به وسیله الکترولیز آب جهت میکروب زدایی از آب، غذا، دست 
و صورت و از بین برنده قارچ و میکروب برای استفاده موکب ها 

طراحی و ساخته است.

دستگاه ضدعفونی کننده مواد غذایی آشامیدنی و ظروف
شرکت خلاق و فناور مهندسی و صنعتی فناوران رواق فیروزه 
ای نیز موفق به طراحی و ساخت دستگاهی با استفاده از اشعه 
فرابنفش به عنوان موثرترین فناوری استریل سازی مورد تایید 
سازمان غذا و دارو شــده است. این دســتگاه قابل استفاده در 
موکب ها، هیات های فعال در طول سال، مراکز فرهنگی و مذهبی، 
ایستگاه های صلواتی، ســلف های ادارات، دانشگاه ها، مدارس، 
بیمارســتان ها و کارخانه های صنایع غذایی، مراکز نگهداری و 
فروش میوه و سبزیجات، مواد آشامیدنی، مواد پروتئینی و غذا 

در رستوران ها،  کترینگ ها و مراکز ارائه خدمات غذایی است.

نرم افزار هوای اربعین
محققان پژوهشگاه هواشناســی و علوم جو برای نخستین 
بار در کشــور موفق به طراحی نرم افزار هوای اربعین شــده 
اند؛ نرم افــزاری که از قابلیت ارائــه تمامی پیش بینی های 
نقطه ای گردوخاک و وضعیت هوا از جمله پیش بینی نقطه 
ای گردوخاک برای سه روز آینده، مقدار عددی آن بر اساس 
ذرات معلق در هوا و شــدت آن بر اساس دسته بندی شش 
گانه همچون »سالم و خوب، متوسط، ناسالم برای گروه های 
حساس، ناسالم، بسیار ناسالم و خطرناک« که به ترتیب با رنگ 
های سبز، زرد، نارنجی، قرمز، بنفش و سیاه قابل مشاهده است، 

برخوردار است.

محصولات و تجهیزات فناورانه برای رفاه حال زائران طراحی و ارائه شد

خدمات دانش بنیان ها به زوار حسینی
News kasbokar@gmail.com

یک جزیــره کوچک در دریای کارائیــب، اکنون روی 
یک گنج دیجیتال نشســته است. آنگویلا، یک جزیره 
گرمسیری قلمرو انگلیس اســت که برای صخره های 
مرجانی و سواحل شن سفید خود معروف است. با این 
حال، از دهه 1۹۹۰، مســئول اختصاص آدرس های 
اینترنتی منتهی به پسوند ai. به ســاکنان و کسب و 
کارهایی شد که به دنبال ثبت وب سایت ها هستند. این 
پســوند تا همین اواخر، یکی از صدها نام دامنه خاص 

کشوری بود که مورد توجه چندانی قرار نداشت.
 X.ai وب ســایت ،Stability.ai   امــا وب ســایت
ایلان ماســک و Character.ai تنهــا معدودی از 
اســتارتاپ های جذاب هوش مصنوعی هســتند که 
دامنه ai. اختصاص داده شــده به جزایــر و غارهای 
آنگویــلا را دریافت کرده انــد. بســیاری از غول های 
فناوری، آدرس های وب خــود را دارند که به ai. ختم 
می شــود مانند Google.ai و  Facebook.ai که 
بازدیدکنندگان را به صفحــات وب متمرکز بر هوش 
Microsoft. مصنوعی شرکت خود هدایت می کنند یا
ai که خدمات هوش مصنوعی آزور شــرکت را نشان 

می دهد.

به گفته وینس کیت که به مــدت چند دهه مدیریت 
دامنه ai. برای آنگویلا را بر عهده داشته است، تعداد کل 
ثبت سایت هایی که به این دو حرف ختم می شوند، در 
سال میلادی گذشته دو برابر شده و به 2۷8 هزار و 4۳2 
سایت رسید. کیت برآورد کرد که آنگویلا، ۳۰ میلیون 
دلار درآمد از هزینه ثبت دامنه برای سال 2۰2۳، کسب 

خواهد کرد.
این نام دامنــه زمانی یکی از دامنه های ســطح بالای 
مبهمی بود که به کشــورها و مناطق اختصاص داده 
شــده بود و وب ســایت های که آدرس آنها به پسوند 
ai. ختم می شود، در ســال های اخیر رشد آهسته ای 
داشتند. اما جهش یکباره دامنه های ai. در ۹ ماه اخیر، 
شور و اشتیاق پیرامون هوش مصنوعی و انعکاس آن در 
سراســر اقتصاد جهانی را منعکس کرد. از زمان عرضه 
شــدن چت بات چت جی پی تی، شــمار رو به رشدی 
از شــرکت های فناوری برای جــذب میلیاردها دلار 
سرمایه و به خدمت گرفتن اســتعدادهای مهندسی 
و تامیــن تراشــه های قدرتمند به شــدت کمیاب، 

کوشــیده اند. یک نام دامنــه، ممکن اســت چندان 
ضــروری به نظر نرســد اما برای صنعتی که شــیفته 
 برندسازی هوشــمندانه اســت، نام مناسب می تواند 

همه چیز باشد.
وینس کیت می گوید در سال 1۹۹4 از آمریکا به آنگویلا 
آمد تا روی آنچه که او به عنوان یک سیستم پرداخت 
ارزهــای دیجیتال اولیه توصیف می کنــد، کار کند و 
بلافاصله پس از آن، مدیریت ثبت نام دامنه ai. آنگویلا 
را آغاز کرد. وی با اشاره به عرضه چت جی پی تی در ۳۰ 
نوامبر گفت: در حالی که ثبت نام ai. برای سال ها رشد 
داشت اما از دسامبر تا مارس، رشد انفجاری پیدا کرد و 

پس از آن، رشدش ملایم شد.
به طور کلی، تعداد دامنه های ai. موجود در مقایسه با 
تعداد دامنه های com. ثبت شده، اندک است. به گفته 
مت زوک، استاد دانشگاه کنتاکی، آمار آن، نزدیک به 

1۶۰ میلیون است.
با این حال، اختصــاص دامنه ai. بــرای آنگویلا، یک 
تجارت بزرگ محســوب می شــود. این قلمرو، تقریبا 

۳5 مایل مربع بین دریــای کارائیب و اقیانوس اطلس 
را پوشش می دهد و جمعیت آن کمتر از 2۰ هزار  نفر 
اســت. اقتصادش تا حد زیادی به گردشــگری متکی 
اســت که در دوران پاندمی کووید 1۹  آسیب دید. اما 
اکنون شاهد افزایش درآمد ناشی از افزایش تقاضا برای 
دامنه های ai. و افزایش از پیش برنامه ریزی شده قیمت 

برای این گونه ثبت نام ها است.
قیمت یک دامنه ai. درســت مانند یک com. یا هر 
نوع نام دامنه دیگری، می تواند متفاوت باشــد اما ثبت 
کنندگانی مانند گودَدی یا نیم چیپ، باید قیمت ثابت 
14۰ دلار به ازای هر ثبت دامنه دو ساله ai.  به آنگویلا 
بپردازند که در اواســط آوریــل، از 12۰ دلار افزایش 

پیدا کرد.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، طبق آمارهای عمومی، 
آنگویلا در سال 2۰21، از ثبت دامنه اختصاصی خود، 
۷.4 میلیون دلار درآمد داشت و پیش از این برآورد کرده 
بود که در سال میلادی جاری، 8.۳ میلیون دلار از ثبت 
نام دامنه دریافت کند. اما اکنون کیت تخمین می زند 
که آنگویلا، بین 25 تا ۳۰ میلیون دلار در سال میلادی 

جاری درآمد خواهد داشت.

جزیره کوچکی که گنج دیجیتال پیدا کرد

فناوری و 
اطلاعات
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 

17درصدتوليدکشاورزيايرانتلفميشود

بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود 
ندارد

رئيس اتاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيان اينكه شهر 
ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيه فاصلــه دارد، از 
مسئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشتغال و رونق كسب 
وكار در سلماس با تاســيس بازارچه مرزي از مشكلات ركود 

بازار و نبود نقدينگي در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

اين روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
واحدهــاي خشكشــويي هاي تهران 
هســتيم و هزينه هاي سرســام آور 
مصرفــي آب براي صنفــي همچون 
واســطه  بــه  كــه  خشكشــويي 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصرف حامل هــاي انرژي را 
دارند، منجر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای اين 
 صنــف نياز بــه توجه ســازمان هــا و نهــاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهاي 
خشك شــويي و از بين برنده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيــزات پيشــرفته اي اســتفاده مي كننــد. فعــالان 
اين حرفه از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، برق و گاز 
بهره مند مي شــوند و اگر پاي درد و دل اعضــاي اين صنف 
بنشينيم متوجه مي شــويم كه اين حرفه جايگاه واقعي خود 
 را از دســت داده و اين صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهــار داشــت: افزايــش قيمــت آب، برق و 
گاز مشــكلات فراواني را بــراي اعضاي صنف خشكشــويي 
ايجاد كــرده و درحال حاضــر اين هزينه هــاي كلان باعث 
 شــده تا انجام خدمــات و صــرف هزينه ها بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضــل رجــب زاده در گفت وگــو بــا »كســب و كار« 
افزود: نحــوه فعاليــت در اين صنــف به گونه اي اســت كه 
بيشــترين مصــرف را از حامل هــاي انــرژي در مقايســه 
بــا ســاير صنــوف دارد و متاســفانه قيمــت صــورت 
 حســاب آب، بــرق و گاز بــه صــورت تعرفه هــاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعــلام اينكه اين معضــل درحالي رقــم مي خورد كه 
از طرفــي اســتيجاري بودن اكثــر صنوف و قيمــت بالاي 
مواد اوليــه فعالان اين صنــف را بيش از پيش تحت فشــار 
قــرار داده اســت، تصريــح كــرد: با اعــلام درخواســت 
بازنگــري در تعرفه هــا، همچنيــن بــه دنبــال جلوگيري 
 از بــروز برخــي تخلفــات از جملــه كــم كاري در ارائــه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شــرايط همچنان حكم فرما باشد، 
شــاهد افزايش نرخ خدمات خشكشــويي ها تــا 40 درصد 

خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، 
عنوان كرد: ســازمان آب و فاضــلاب تهــران در واكنش به 

درخواست اين اتحاديه مبني بر بازنگري تعرفه آب اعلام كرد 
به دليل اينكه جزو مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. بايد 
تعرفه مصرف مجاز را افزايش دهيد و در اين راستا سالانه 100 

ميليون ريال بپردازيد. 
وي ادامه داد: سوال اينجاست كه مگر واحدهاي خشك شويي 
ماهانه چه ميزان درآمد كســب مي كنند كه چنين مبالغي را 

بايد بپردازند؟
 با اين شرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي ندارد.

ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بســياري از واحدهاي صنفي 

خشكشويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشت: با اين شرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 
 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مساعدت مسئولان براي حل 

مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشين آلات در اين صنف بالاست
مصطفــي اميرآبادي، يكــي از فعالان صنف خشك شــويي 
در تشــريح مشــكلات اين صنف عنوان كــرد: هزينه هاي 
نگهداري ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرسوده بودن 

بالاســت و از طرفي عدم بازنگــري در تعرفه هاي آب و برق و 
 گاز اين صنف، باعث تعطيلي خشكشــويي ها يا تغيير شغل

 اعضا شده است. 
وي ادامه داد: شايد كم تر كســي باوركند كه حتي قيمت ارز 
هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است و قيمت 
جهاني مواد شوينده با افزايش چشمگيري همراه بوده است. 
پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شســت و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و اين محصــول از طريق واردات 

صورت مي گيرد. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

قبل از آن كه زير بار چيزی برويد،  خوب تحقيق 
كنيد

دانشجويی كه ســال آخر دانشگاه 
را مي گذراند، به خاطــر پروژه ای 
 كــه انجــام داده بود جايــزه اول 

را گرفت.
او در پــروژه خــود از ۵۰نفــر 
خواســته بود تــا دادخواســتی 
مبنــی بــر كنتــرل ســخت يا 
حذف ماده شــيميايی دی هيدروژن مونوكســيد توســط دولت 
 را امضــا كنند و بــرای اين خواســته خــود دلايل زيــر را عنوان 

كرده بود:
زيان های اين ماده : دی هيدروژن مونوكسيد

1- مقدار زياد آن باعث عرق كردن زياد و استفراغ مي شود.
2- يک عنصر اصلی باران اسيدی است.

3- وقتی به حالت گاز در مي آيد، بسيار سوزاننده است.
4- استنشاق)رســيدن آن به مغز( تصادفی آن در 2۵ درصد موارد 

باعث مرگ فرد مي شود.
۵- باعث فرسايش اجسام مي شود.

6- حتی روی ترمز اتومبيل ها اثر منفی مي گذارد.
7- حتی در تومورهای سرطانی نيز يافت شده است.

از ۵۰ نفر فوق 43 نفر دادخواست را امضا كردند.
6 نفر به طور كلی علاقه ای نشان ندادند و اما فقط يک نفر می دانست 
كه ماده شيميايی دی هيدروژن مونوكسيد در واقع همان آب است.

عنوان پروژه دانشجوی فوق الذكر: ما چقدر زود باور هستيم!
 قبــل از امضــا و يــا قبــول هــر موضوعــی، تحقيق و بررســی 

لازم است.

نامه به سردبير

زندگي در دور ترين جزيره دنيا چگونه مي شود؟ 
تا به حال به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
اگر در دوردست ترين جزيره دنيا زندگي 
كنيد چه حسي خواهيد داشت؟ جزيره اي 
در ميانه اقيانوس اطلس قرار گرفته است 
كه تقريبا از هر خشــكي 96۰۰ كيلومتر 

دور است. 
 »كريس بيت« مردي 66 ساله است كه از 
هفت سال گذشته زندگي خود را در دورترين جزيره دنيا آغاز كرده است. او 
كه مردي انگليسي است هفت سال پيش تصميم گرفت تا آخرين روزهاي 
عمرش را در اين جزيره سپري كند. او در طول اين سال ها كمک بسياري 

به مردمي كه در اين منطقه بودند كرده است. 
اين جزيره دور افتاده تنها با قايق قابل دسترسي است و يک هفته با پايتخت 
آفريقاي جنوبي فاصله دارد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران، اين مرد تنها 
سه بار توانسته است به اين جزيره سفر كند كه نخستين بار در سال 2۰۰6 

بوده است. 
اين جزيره از مستعمره هاي انگلستان است و حالا كريس را به عنوان سفير 
نمونه اين جزيره در دنيا معرفي كرده اند. لازم به ذكر است كه اين جزيره 

تنها 267 نفر جمعيت دارد ولي همه در آرامش خاصي زندگي مي كنند.

دم هواپيماي مفقودشده رديابي شده است
ماموران قايق گشــت زني نيروي دريايي 
اندونزي از پيدا شدن يک شي خبر دادند 
كه مي توانــد متعلق بــه دم هواپيماي 

حادثه ديده ايرآسيا باشد. 
مقامات اندونزي اعلام كردند: در عمليات 
جســت وجو براي يافتن بخش هاي ديگر 
از لاشه  هواپيماي ايرباس اي 2۰۰-32۰ 
شيئي شبيه به دم آن پيدا شده كه در صورت صحت آن مي توان به جعبه 

سياه هواپيما و اطلاعات پرواز دست پيدا كرد. 
طبق اعلام مقامات اندونزي كشتي ها و بالگرد هاي جست وجوگر درحال 
بازرســي بخش هاي شــمالي درياي جاوه براي پيدا كردن اجساد ديگر 
سرنشينان هواپيما و بخش هاي ديگر لاشه آن هستند همچنين نيروهاي 

تجسس منطقه بازرسي خود را گسترده تر كرده اند. 
نيروهاي تجسس اندونزي اظهار داشتند: آخرين شي پيدا شده با احتمال 

بسيار بالايي به هواپيماي حادثه ديده تعلق دارد و دم آن است. 
اداره هواشناسي اندونزي اعلام كرد: احتمالا توفان هاي استوايي در وقوع 
حادثه سقوط هواپيماي ايرآسياي مالزي نقش داشته و وضعيت نامناسب 
جوي تلاش ها براي يافتن اجساد سرنشينان هواپيما و جعبه سياه آن را با 

مشكل روبه رو كرده است. 
به گزارش ايسنا به نقل از رويترز، هواپيماي پرواز Q2 8501 با 162 سرنشين 
در مسير شهر سورابايا در اندونزي به سنگاپور و بر فراز درياي جاوه دچار 

حادثه شد و سقوط كرد.

فراسو

آن سوي مرز

احتمالا حتي آن دسته از هواداران فوتبال كه از آلكس 
فرگوسن خوششــان نمي آمد هم جاي خالي او را روي 
نيمكت منچستر يونايتد احســاس مي كنند. او حدود 
بيست و هفت سال هدايت تيم منچســتر را در اختيار 
داشــت و در اين مدت 49 جام به دست آورد.  بي ترديد 
شيوه مديريت فرگوسن مي تواند براي بسياري از افراد 
سرمشق باشد و به همين خاطر مجله هاروارد بيزينس 
ريويــو )Harvard Business Review( كــه به 
مســائل مربوط به كســب و كار مي پردازد، فهرستي از 
ويژگي هاي مديريتي فرگوســن را تهيه كرده و از آن به 

عنوان دستورالعمل موفقيت فوگوسن 
ياد كرده است. 

  از پايه آغاز كردن
نخستين رويكرد فرگوسن اعتماد به جوان ها و بنا نهادن 
تيم بر اساس جوانان اســت كه منفعت آن براي سال ها 
متوجه باشگاه شود. خريدهاي گران قيمت و كوتاه مدت 

هرگز سياست اصلي فرگوسن نبوده است. 

  شهامت آغاز دوباره
فرگوسن آن قدر شهامت داشت كه هر چهار سال يک بار 
و پيش از آنكه تداوم شرايط موجود باعث ايجاد رخوت 
در تيم شود، در منچستر دست به يک تحول بزند. البته 
او نســبت به جايگاهش در تيم اطمينان خاطر داشت و 
به همين دليل با آرامش خاطر دست به تغييرات مي زد. 

  ايجاد استانداردهاي سطح بالا و عمل به آنها
فرگوسن در آخرين سال حضورش در منچستريونايتد، 
7۰ سال ســن داشــت و با اين حال همچون سال هاي 
پيش از آن هر روز ســاعت 7 صبح در باشــگاه حاضر 
مي شــد. اقدامي كه باعث مي شــد دســتيارانش نيز 
با آن تطبيــق يابند و بــه گفته فرگوســن درك كنند 
 كه در باشــگاه كارهــاي مهمي بــراي انجــام دادن

 وجود دارد. 

 كنترل امور
اگر فردي در باشگاه تلاش مي كرد تا قدرت فرگوسن را 

به چالش بكشد و از قدرت او بكاهد با برخورد سختگيرانه 
فرگوسن مواجه مي شد، حتي اگر اين فرد ستاره باشگاه 
محســوب مي شــد. احتمالا اكنون به ياد ديويد بكهام 

افتاده ايد. 

 درك موقعيت
فرگوسن مي گويد كه قانون مشــخصي براي اينكه چه 
زماني بايد بازيكنان را تشــويق و چه زماني بايد از آنها 
انتقاد كــرد وجود نــدارد بلكه با توجه به شــرايط بايد 
تصميم گرفت كه اكنون كدام رفتــار براي تيم مفيدتر 

است. 

 هنر تطابق
هــواداران دو آتشــه فوتبــال بــه خاطــر دارند كه 
فرگوســن در ســال 1999 با سيســتم 2- 4- 4 و با 
زوج طلايــي يورك و كــول در خط حمله موفق شــد 
جــام قهرمانان باشــگاه هاي اروپا را تصاحــب كند اما 
منچستري كه در ســال 2۰۰۸ براي بار ديگر قهرمان 
 اروپا شــد از نظر ســبک بازي كاملا با منچســتر قبلي 

تفاوت داشت.
 احتمالا اگر فرگوســن پــس از فصل درخشــان 99-
9۸ به اســتفاده از سيســتم قبلي ادامه مي داد، حضور 
او در منچستر بســيار زودتر به پايان مي رســيد اما او 
طي چند دهه هدايت منچســتر به خوبــي با تحولاتي 
كه در جهــان فوتبــال رخ داد تطبيق يافت و شــيوه 
بازي تيمــش را به روز كرد. فرگوســن اعتقاد داشــت 
 كه شــما با پذيرش تغييرات در واقع آنهــا را به كنترل 

خود در مي آوريد. 

  قدرت مشاهده
آلكــس فرگوســن مديريت جلســات تمرينــي را به 
دستيارانش مي ســپرد و خودش به تماشاي تمرين ها 
مي پرداخت. او به خوبي مي دانسته در برخي موارد بايد 
از بيرون به سازمانش بنگرد تا بهتر به نقاط ضعف و قوت 
آن پي ببرد. فرگوســن در يک اظهارنظر گفته است كه 
فكر نمي كند كه بسياري از افراد به ارزشي كه در مشاهده 

كردن است پي برده باشند. 

دستورالعمل موفقيت آلكس فرگوسن را ياد بگيريد

 »استك« خودرويي با چهره سفينه فضايي 
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    ركورد 19 ميليارد دلاري ســرمايه گذاري 
خارجي در كره 

 ام كي نيوز: ميزان سرمايه گذاري خارجي در كره جنوبي سال گذشته ميلادي 
به بالاترين سطح خود رسيد. به گفته وزارت بازرگاني، صنعت و انرژي كره جنوبي، 
ارزش سرمايه گذاري مستقيم خارجي به 19 ميليارد دلار در سال گذشته رسيد 
كه اين رقم نسبت به 14/۵ ميليارد دلار در سال 2۰13، افزايش 3۰/6 درصدي را 
شاهد بوده است. بر اساس اين گزارش، ميزان سرمايه گذاري اتحاديه اروپا به 6/۵ 
ميليارد دلار، سرمايه گذاري آمريكا 3/6 ميليارد دلار، سرمايه گذاري سنگاپور 
6/1 ميليارد دلار و سرمايه گذاري چين 1/1 ميليارد دلار افزايش پيدا كرده است.

   افزايش 50 درصدي قيمت سبزيجات در هند
ايندياتايمز: قيمت ســبزيجات در پايتخت هند تا 
۵۰درصد افزايش پيدا كرد. قيمت سبزيجات در بازارهاي عمده فروشي در دهلي 
نو در آخر هفته گذشته حداقل ۵۰ درصد افزايش داشته است. اين افزايش قيمت 
به دليل صادرات سبزيجات اصلي و پرمصرف مانند گوجه فرنگي به پاكستان 
است. قيمت گوجه در اين شهر به دو برابر رسيده و اين درحالي است كه قيمت 
پياز درحال حاضر ثابت است. از ديگر سبزيجات اصلي كه به كشور همسايه صادر 

مي شود مي توان به نخودفرنگي و فلفل دلمه اشاره كرد. 

   موافقت اتحاديه خلبانان آمريكن با افزايش 
حقوق

يو اس اي تودي: اتحاديه خلبانان آمريكن ايرلاينز با افزايش 23 درصدي حقوق 
به صورت آزمايشــي موافقت كرد. اين اتحاديه اعلام كرد درصورتي كه اعضاي 
اتحاديه همگي هم راي باشند با افزايش 23 درصدي حقوق خلبانان موافقت 
خواهد كرد. براساس اين قرارداد پنج ساله حقوق خلبانان علاوه بر اين رقم در 
سال نخست، در سال هاي بعدي نيز افزايش خواهد يافت. شركت هواپيمايي 
آمريكن ايرلاينز به عنوان بزرگ ترين شركت هواپيمايي جهان، بر پايه شمار انتقال 
مسافر شناخته مي شود، همچنين پس از لوفت هانزا، در رتبه دوم از بزرگ ترين 

شركت هاي هواپيمايي جهان، بر پايه ميزان درآمد سالانه به شمار مي آيد. 

  چوب حراج به مجموعه 290 ميليون دلاري 
پيكاسو

ديلي ميل: نوه هنرمند اسپانيايي »پابلو پيكاسو« تصميم دارد مجموعه آثار 
هنري و ويلاي مشهور پدربزرگ خود را بفروشــد. »مارينا پيكاسو« قرار است 
دست كم هفت تكه از اين آثار هنري را به مزايده بگذارد. اين مجموعه 29۰ ميليون 
دلار ارزش دارد و شامل آثاري از نقاشي اين هنرمند است كه اثر متعلق به سال 
1921 اين هنرمند ۵۰ ميلون دلار، نقاشي متعلق به سال 1911، 6۰ ميليون دلار 
و يک نقاشي پرتره متعلق به سال 1923 از همسر اول پيكاسو 6۰ ميليون دلار 
قيمت دارد. او قرار است اين آثار نقاشي را به مشتريان خصوصي در ژنو بفروشد. 

تيتر خواندني

يک محافظ شخصي رومانيايي الاصل ساكن لندن 
براي اثبات پولدار بودنش با انتشــار يک ويدئو در 
شبكه يوتيوب پول هاي خود را به نمايش گذاشت. 

  »پتِر كرائت« محافظ شــخصي شــخصيت هاي 
معروف انگليس مي گويــد آن قدر از اين راه درآمد 

دارد كه نمي داند اين پول ها را چگونه خرج كند.
 او در ويدئويي كه در شبكه يوتيوب منتشر كرده با 
ريختن پول ها بر رويش در يک وان حمام )هزاران 
پوند از اســكناس هاي2۰ پوندي انگليس( خطاب 
به هموطنان رومانيايي خود مي گويد: اين پول ها 
تنها نتيجه 4 ســاعت كار من اســت. آن قدر زياد 
است كه از عهده خرج كردنش بر نمي آيم. اين مرد 
رومانيايي الاصل ادامه مي دهد: »وقتي در روماني 

زندگي مي كردم هيچ وقت ايــن همه پول يک جا 
نديده ام اما الان به قدري پول دارم كه اگر در جيب 

شلوارم بگذارم نمي توانم راه بروم.«
پتر كرائت از سال 2۰11 تا 2۰12 محافظ شخصي 
»الكس ريد« بوكسور و هنرپيشه معروف انگليسي 

بوده و پس از آن محافظ شــخصيت هاي مشهور 
انگليسي است. 

او هم اكنون با انتشار تصاوير مختلفي مي گويد يک 
خودروي مازراتي و يــک »پنت هاوس« مجلل در 
لندن دارد اما برخي رسانه هاي انگليس نوشته اند 
خودرو و پنت هاوسي كه او عكس آن را به نمايش 
گذاشته براي يكي از ســلبريتي هايي است كه اين 

مرد رومانيايي محافظ اوست. 
به گزارش عصر ايران بــه نقل از روزنامه ديلي ميل 
انگليس، به نظر مي رسد انتشار اين ويدئو در يوتيوب 
بيشتر براي ثابت كردن دروغ بودن ادعاهاي برخي 
رسانه ها درباره تعلق نداشتن خودرو و خانه مجلل 

به اوست. 

روش اثبات پولدار بودن به سبك يك محافظ شخصي

صبحانه سوئدي
مهم ترين بخش ايــن صبحانه، پنكيک 
 Pannkakor ســوئدي اســت كه به
معروف است. اين پنكيک شباهت زيادي 
به كــرپ دارد و دو ســمت خمير آن در 
روغن سرخ مي شود. اين پنكيک معمولا 

با ميوه هاي شيرين يا مربا سرو مي شود. 

ميز صبحانه
سال گذشته مسابقات طراحي خودرو توسط شركت »ميشلن« برگزار شد كه طي 
آن چند طرح بي نظير به فينال مسابقات رسيدند. اين طرح ها همگي براي سال 2۰46 
هســتند و اصل طرح ها همگي بر هنر، زندگي و نبوغ تمركز داشته اند.   »استک« 
خودرويي است كه گروهي از طراحان هندي آن را به مسابقه فرستادند و توانست به 
فينال مسابقات راه پيدا كند. اين خودرو مخصوص شهرهاي پرجمعيت و كشورهاي 
شلوغ است كه مشــكلات انرژي و جاي پارك دارند. اين خودروها طراحي جالبي 
دارند كه آن را مشابه ســفينه فضايي مي كند. اين خودروها هوش مصنوعي بسيار 
قوي خواهند داشت كه در نمونه هاي مشابه يافت نمي شود و ممكن است به گونه اي 

ساخته شوند كه با آب، باد و نيروي خورشيدي كار كنند.  »استک« يک قابليت جالب 
هم دارد، فرض كنيد در خيابان دو خودرو پشت يكديگر پارك كرده اند و فضاي اشغال 
شده به اندازه دو خودرو است اما زماني كه هر دو خودرو استک باشند درون يكديگر 
رفته و تنها فضاي 1/۵ خودرو را اشغال مي كنند. به گزارش باشگاه خبرنگاران، اين 
يعني افزايش فضاي پارك خيابان ها. اما اين ويژگي نيازمند حالت خاصي در بدنه است 
كه به واسطه استفاده از نانو فيبركربن در ساخت آن لحاظ شده است. بدنه اين خودرو 
زماني كه در پارك است از زير جمع مي شود و زماني كه خودرو را روشن كنيد بار ديگر 

خودرو بزرگ شده و فضاي نشستن آماده مي شود. 

تبليغات 
خلاق


